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naša obec sa po prvýkrát 
zapojila dvomi poslednými 
číslami novej verzie Ľup-
čianskych zvestí do pre-
stížnej súťaže podnikové 
médium roka. Oplatilo sa! 
Zo 150 prihlásených médií 
sme si odniesli trofej za 2. 
miesto v kategórii ,,Prin-
tové médiá rozpočtových 
a štátnych organizácií“.

Víťazi jednotlivých kate-
górií si v utorok 22. 5. 2012 
prevzali cenu počas závereč-
ného galavečera v brusnian-
skych kúpeľoch. Na súťaži 
sa zúčastnilo 39 subjektov 
a súťažilo sa v 9 kategóriách: 
Podnikové noviny, Podniko-
vý magazín – interná komu-
nikácia, Podnikový maga-

zín – externá komunikácia, 
Elektronické médiá a audio-
vizuálna prezentácia, www 
stránky a intranet, Printové 
médiá rozpočtových a štát-
nych organizácií, Podniková 
brožúra, Podnikový kalendár 
a Voľné formy. O víťazoch 
rozhodla päťčlenná porota 
zložená z odborníkov z ob-
lasti online médií, printových 
médií, marketingu a PR. 

Hodnotili obsah aj grafiku

Podľa slov riaditeľky sú-
ťaže bolo rozhodovanie ne-
smierne náročné. Rukami 
porotcov prešlo veľa materi-
álov, každý musel byť posu-
dzovaný osobitne a hodno-
tený bodovacím systémom. 
Hodnotiacimi kritériami 
boli nielen obsah, jazyková 
úroveň a grafický dizajn, 
ale aj typografia, práca s fo-
tografiami a ilustráciami. 
Víťazi jednotlivých kategórií 

sú oprávnení používať certi-
fikát, logo a titul Podnikové 
médium roka. Organizáto-
rom súťaže je už 9-ty rok OZ 
Klub podnikových médií. 
O tejto súťaži sme sa dozve-
deli deň pred uzatváraním 
prihlášok. Hoci sme na po-
slednú chvíľu prihlášku vy-
plnili, výtlačky novín sme už 
nestihli poslať. Vďaka ocho-
te riaditeľky súťaže Moniky 
Kozelovej sme dostali mož-
nosť osobne posledné dve 
čísla Ľupčianskych zvestí 
doručiť na recepciu kúpeľ-
ného domu v Brusne, kde 
porota zasadala. A výsledok 
stál za to!  

ocitli sme sa medzi esami

Na slávnostnom galave-
čere sa za našu obec zúčast-
nili starosta obce Miroslav 
Macák a za redakčnú radu 
Ivona Dobišová. Ocitli sme 
sa na vyhodnotení medzi 

takými esami ako US Stell 
Košice, Slovenská pošta, 
Generali, Allianz, Volswa-
gen, Železiarne Podbrezová 
a pod., ktorí, samozrejme, 
súťažili v oveľa ťažších katé-
góriách s katalógmi, kalen-
dármi, výročnými správami 
a majú zriadené na túto čin-
nosť tlačové oddelenie a pri-
delené finančné prostriedky 
adekvátne ich spoločnosti 
a kvalite médií. Riaditeľka 
nám síce krátko pred gala-
večerom prezradila, že aj my 
máme byť ocenení. No také 
vysoké umiestnenie nikto 
nečakal. Skôr sme očakáva-
li ako nováčik diplom ale-
bo niečo podobné, ale taký 
veľký úspech nás prekvapil. 

Prvé miesto v rovnakej kate-
górii získalo mesto Piešťany 
a ich Revue Piešťany, tretiu 
cenu si prebrali Múzejné no-
viny – Vihorlatské múzeum 
Humenné. Vďaka patrí celej 
novej redakčnej rade, ktorá 
stojí za víťazným novým 
vzhľadom a obsahom obec-
ných novín, ale aj grafikovi 
z Dali BB, s.r.o. a všetkým za 
akúkoľvek podporu. Veríme, 
že sa nám podarí získať oce-
nenia aj v iných podobných 
súťažiach, ale hlavne, že sa 
vám, všetkým čitateľom, 
články a celé noviny páčia 
a každý si v nich aspoň nie-
čo zaujímavé nájde. Veď to 
je cieľom našej práce. 

Ivona Dobišová 

Slávnostným poklepa-
ním základného kameňa, 
ktorý je iba dočasne 
osadený v parku oproti 
obecnému úradu, sa 11. 
mája korunovalo nie-
koľkoročné úsilie našej 
obce o získanie finančnej 
dotácie na rekonštrukciu 
a výstavbu kanalizácie 
a čističky odpadových 
vôd pre celú našu obec. 
splníme si tak povin-
nosť odkanalizovať obec 
a vybudovať centrálnu 
čistiareň odpadových vôd. 

Bolo to niekoľkoročné 
úsilie bývalého starostu 
Petra Lakomčíka, všetkých 
zainteresovaných zamest-
nancov obce a poslancov 
a tiež posledný 1,5 roka 
úsilie starostu obce Miro-
slava Macáka so súčasný-
mi poslancami. Dielo pred 
vstupom do verejnej súťaže 
na dodaváteľa stavby bolo 
ohodnotené na cca 430 mil. 
Sk, čo predstavuje cca 14,3 
tis.€. Samozrejme, súťažou 
sa cena znížila, ale zase je 
potrebné pripočítať si cenu 

vyhrali sme cenu!

Začiatok veľkolepej stavby

Dňa 11. mája 2012 sa konalo slávnostné odovzdanie stavby, ktorého vyvr-
cholením bolo poklepanie základného kameňa starostom obce a zástup-
cami dodávateľov. Stavbu bude realizovať združenie „Slovenská Ľupča, 
splašková kanalizácia a ČOV“, ktorého členmi sú Doprastav, a.s. Bratislava, 

Vodohospodárske stavby, a.s. Bratislava, Aquastav, a.s. Bratislava. 

poďakovanie
Nová redakčná rada 

Ľupčianskych zvestí 
v zložení, ktoré je uvede-
né v tiráži Ľupčianskych 
zvestí, si týmto dovoľuje 
poďakovať všetkým čle-
nom bývalej redakčnej 
rady, ktorí sa vzdali svojej 
funkcie, za ich dlhoročnú 
a obetavú prácu pri vydá-
vaní obecných novín. Zá-
roveň ďakujeme všetkým 
prispievateľom a dúfame, 
že aj naďalej budú svoji-
mi článkami obohacovať 
Ľupčinske zvesti a vy-
zývame aj mládež, aby 
sa nebála napísať svoje 
postrehy, zážitky a pod. 
Svoje príspevky môže-
te posielať na adresu:  
financne@slovenskalupca.sk 
alebo zvesti@slovenskalupca.sk

Pokračovanie na str. 2  u

Oplatilo sa! Zo 150 prihlásených médií sme si odniesli trofej za 2. miesto 
v kategórii ,,Printové médiá rozpočtových a štátnych organizácií“
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Aktuálne v obci
za stavebný dozor, verejné 
obstarávanie, a tak prídeme 
nakoniec k prvotnej sume, 
v ktorej boli zahrnuté len 
samotné stavebné náklady.    

Dielo storočia 

Hodnotou aj rozsahom 
bude toto dielo, dovolím 
si tvrdiť, dielom storočia. 
Cesta to bola tŕnistá a kom-
plikácie nás neobišli ani pri 
verejnom obstarávaní, kedy 
sa jeden z uchádzačov po 
vyhodnotení súťaže odvo-
lal, čo posunulo začiatok  
stavby takmer o rok. Získa-
nie dotácie bolo prioritou 
bývalého starostu a poslan-
cov, pretože bez nej by si 
obec nikdy nemohla dovoliť 
financovať toto veľdielo. 
A tak podiel dotácie tvorí 
95% nákladov, 5% nákla-
dov bude financovať obec. 
Z akých zdrojov, o tom budú 
musieť čím skôr rozhodnúť 
poslanci. Obec má pomerne 
slušný rezervný fond, tvo-
rený aj práve pre tento účel, 
avšak v akom pomere ho 
bude čerpať a kombinovať 
s potrebným úverom, bude 
na rozhodnutí poslancov.  

ťažké dva roky

Čakajú nás dva ťažké 
roky, keď budeme potrebo-
vať veľa trpezlivosti, tole-
rancie a pochopenia. Cesty 
budú rozkopané, prašné, 
ale nebude to trvať več-
nosť, a tak verím, že každý 
z nás pochopí význam sta-
vebných prác a spoločne to 
zvládneme bez zbytočných 
konfliktov.   

Ivona Dobišová

u  Pokračovanie zo str. 1

vážení občania,
všetci sa musíme 

pripraviť na to, že 
počas dvoch rokov 
plánovanej výstavby 
bude v našej obci čulý 
stavebný ruch. Vý-
stavba bude prebiehať 
po jednotlivých eta-
pách, keď budú ulice 
postupne rozkopané 
a bude trvať určitý čas, 
kým sadne zemina po 
zasypaných výkopoch. 
Následne budú rozko-
pané ulice a chodníky 
uvedené do pôvodné-
ho stavu. Prosím vás 
touto cestou o trpezli-
vosť počas stavebných 
prác. 

Ing. Miroslav Macák, 
starosta obce

História príprav 
Naša obec sa už od roku 2007 pripravovala na veľkú 

investičnú akciu – vybudovanie splaškovej kanalizácie 
a čističiek odpadových vôd. Prípravy na podanie žia-
dosti o poskytnutie nenávratného finančného príspev-
ku obec začala spracovaním projektovej dokumentácie. 
Potom nasledoval proces vydania územného rozhodnu-
tia a stavebného povolenia. V roku 2009 obec opakova-
ne podala na základe výzvy, vyhlásenej Ministerstvom 
životného prostredia SR, žiadosť o poskytnutie nená-
vratného finančného príspevku v rámci operačného 
programu Životné prostredie, prioritnej osi 1. Integro-
vaná ochrana a racionálne využívanie vôd. Predložená 
žiadosť bola v priebehu roku 2010 schválená a obec 
získa z fondov Európskej únie a štátneho rozpočtu viac 
ako 14 mil. eur na vybudovanie splaškovej kanalizácie 

a ČOV. 

aký bude výsledok?
Po ukončení realizácie projektu bude v Slovenskej 

Ľupči vybudovaná splašková kanalizácia a dve ČOV ka-
pacitne postačujúce na zabezpečenie čistenia splaško-
vých odpadových vôd v celej obci s výhľadovým počtom 
4 320 ekvivalentných obyvateľov v r. 2030. ČOV zabez-
pečia čistenie splaškových odpadových vôd v súlade 
s nariadením vlády číslo 296/2005 Z.z. a Smernice EÚ č. 
91/271/EEC. Osobitne bude riešené aj odkanalizovanie 
a čistenie odpadových vôd v rómskej osade pri Hrone, 
kde bude vybudovaná samostatná malá ČOV s kapaci-
tou pre 100 - 120 ekvivalentných obyvateľov. Vyčistené 
odpadové vody budú vypúšťané do rieky Hron. Celková 
dĺžka novovybudovanej kanalizačnej siete bez prípojok 
je 12,6095 km, jedná sa o gravitačnú splaškovú kana-
lizáciu. Súčasťou kanalizácie sú aj 3 čerpacie stanice, 3 
prípojky NN, 692 prípojok, z toho 684 ks domové prí-
pojky gravitačné, ČOV Slovenská Ľupča a malá ČOV pre 
rómsku osadu. Množstvo splaškových vôd vyproduko-
vaných za rok je navrhované celkom 249 766 m3 (ČOV 
Slovenská Ľupča 245 981 m3, MČOV pre rómsku osadu 
3 785 m3). Okrem odkanalizovania domácností bude 
zabezpečené aj odkanalizovanie z objektov občianskej 
vybavenosti a podnikateľských subjektov v obci.

tento projekt je spolufinancovaný z kohézneho fondu európskej únie „investícia do vašej budúcnosti“

Uverejnením tejto foto-
grafie, ktorú autor urobil  
pri potoku Ľupčica nad 
závodom Essel, čo je asi 
najkrajší úsek Ľupčice v ka-
tastri našej obce, chceme 
obyvateľom pripomenúť, 
že už čoskoro bude v obci 
zber elektroodpadu a ne-
bezpečného odpadu. Zber 

sa uskutoční vo zber-
nom dvore Základnej 
školy Sama Cambela 14. 
júna v čase od 9.00 hod. 
do 18.00 hod. Príroda si 
s takýmto odpadom jed-
noducho neporadí. Čo tak 
zamyslieť sa nad tým, čo jej 
robíme?                     (ela)

Foto Daniel Baláž

na zamyslenie

Nedávno bola v našej 
obci otvorená nová pre-
dajňa, ktorá nesie názov 
Predajňa zdravej výživy. 
Nachádza sa na Námestí 
SNP č. 15. Už jej názov na-
povedá, že si v nej môžete 
kúpiť širokú škálu výrob-
kov, radiacich sa svojím 
zložením medzi zdravé, 
zdraviu napomáhajúce či 
zdravie vracajúce potravi-
ny. Od celozrnných múk, 
cez rôzne vločky, otruby, 
trstinový cukor s melasou 
až po pohánku. Nájdete 
tu aj amaranth, bulgur, cí-
cer, kuskus, pšeno, ale aj 
zastudena lisované oleje, 
goji či stéviu – sladidlo bu-

dúcnosti. A mnoho iného. 
Na svoje si prídu celiatici 
aj diabetici. Zaujímavosťou 
predajne je, že si tu môže-
te dohodnúť vyšetrenie na 
prístroji DIACOM. Toto 
zariadenie pracuje na prin-
cípe biorezonancie a odhalí 
všetky v tele sa nachádza-
júce parazity a produkty 
ich metabolizmu – toxíny. 
Predajňa je otvorená den-
ne od 9.00 do 12.00 a od 
14.00 do 16.00, v sobotu 
od 8.00 do 12.00. Majiteľ 
vás rád obslúži aj mimo 
otváracích hodín, stačí za-
zvoniť alebo sa dohodnúť 
telefonicky.   

(mb)

nová predajňa otvorená
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Aktuálne v obci

Jednota sokol je druhou 
najväčšou dobrovoľnou 
organizáciou na báze 
občianskeho združenia, 
ktorá v obci Slovenská 
Ľupča poskytuje možnosť 
športového vyžitia širo-
kému spektru záujemcov 
z radov mládeže a do-
spelých. pre túto činnosti 
využíva svoju športovú 
halu, umiestnenú priamo 
v centre obce. súčasnosť, 
apatia mladých ľudí, ale 
aj hektická doba, v ktorej 
žijeme, však prináša svoju 
daň. O problémoch soko-
lov, ale aj o jeho plánoch 
sme sa porozprávali 
s ich starostom alanom 
Szarowským a správcom 
karolom Hričovským.

Ako to bolo s majetko-
vým vstupom obce do 
miestnej Jednoty Sokol?

Pre riešenie havarijného 
stavu budovy „Sokolov-
ňa“ sme oslovili s pros-
bou o pomoc vtedajšieho 
starostu a zastupiteľstvo 
obce. Spoločne sme hľada-
li najvhodnejšie možnosti 
a výsledkom bol majetko-
vý vstup obce a zakúpenie 
40%-ného podielu Jednoty 

Sokol. Takto sa umožnila 
rekonštrukcia haly, a tým 
aj možnosť využívania 
športových priestorov pre 
potreby ZŠ, športových 
krúžkov, ale aj športových 
klubov a občanov obce za 
výhodných finančných pod-
mienok. Ako protihodnotu 
obec financuje pomernú 
časť energií spotrebova-
ných v uvedenej hale.

Aké aktivity sa u vás v sú-
časnosti vykonávajú ?

Naše aktivity sú rozdele-
né do dvoch častí. Z pravi-
delných sú to hlavne obľú-
bené aerobic, kulturistika 
a minifutbal, v menšej mie-
re stolný tenis, nohejbal, 
softbal a iné. Jednorázovo 
poriadame športové akcie 
ako napríklad nohejbalový 
alebo minifutbalový tur-
naj. Tieto aktivity sú urče-
né hlavne pre záujemcov 
z radov občanov, ktorí sa 
venujú športu rekreačne. 

Čo v súčasnosti Sokol trá-
pi najviac?

Tento problém sa tiež dá 
rozdeliť do dvoch častí. Pr-
vou je samotná budova So-

kolovne. Ak má plniť účel, 
pre ktorý bola opravená, 
je potrebné dotiahnuť do 
konca jej komplexnú rekon-
štrukciu. V súčasnosti je to 
hlavne havarijný stav stre-
chy na starej časti s mož-
nosťou vybudovania pod-
krovných priestorov pre 
ďalšie využitie a samozrej-
me treba dokončiť tepelné 
izolácie a okná pre zníženie 
energetickej náročnosti. 
Druhá časť, ale o to závaž-
nejšia, je pohybová pasivita 
mládeže aj dospelých, čo sa 
výrazne prejavuje v znížení 
záujmu o šport, a tým aj vo 
využívaní našej haly.

Aké plány máte do ďal-
šieho obdobia v rámci 
športových a pohybových 
aktivít?

Bezpečné prostredie 
a prvotriedny povrch 
v športovej hale umožňu-
je prevádzkovať množstvo 
halových športov. Našou 
úlohou je vytvoriť pod-
mienky pre pohybové ak-
tivity hlavne v zimných 
mesiacoch, a preto sme 
schopní rozšíriť činnosť aj 
o športy ako badminton 
alebo iné, samozrejme, ak 

bude o ne záujem. No žiaľ, 
donútiť niekoho športovať 
nevieme ani nemienime. 

Ako vidí Sokol svoju bu-
dúcnosť a uplatnenie 
v rámci novovznikajúce-
ho Centra voľného času?

Šport a kultúra, hlavne 
v obciach ako naša, ne-
budú nikdy ziskové. Ve-
ríme, že túto skutočnosť 
si uvedomujú aj poslanci 
OZ. Nie je nič ľahšie ako 
zmeniť účel haly, prenajať 
ju na nejaké sklady alebo 
niečo podobné a nemať 
s tým žiadne náklady. Ale 
položme si otázku: „Na 
to sme ju vybudovali ?“ 
Po rekonštrukcii by sme 
vedeli centru ponúknuť 
stále priestory pre činnosť 
niektorých krúžkov a hala 
by sa dala, práve vzhľadom 
na svoju bezpečnosť, vyu-
žívať hlavne pre pohybové 
aktivity mladších detí. 

(lb)

Oznamujeme občanom, že 
v našej obci sa v tomto 
roku extrémne zvýšil ob-
jem komunálneho odpadu 
z domácností. Z uvedené-
ho dôvodu v niektorých 
uliciach nebýva odvezený 
odpad pravidelne. 

Vyzývame preto občanov, 
aby do svojich smetných 
nádob nedávali nadroz-
merný a záhradný odpad. 
Zároveň žiadame občanov 
o separovanie odpadu, 
ktorý môžu v stredu a v so-
botu vyvážať do zberného 
dvora pri základnej škole. 
Obyvateľov upozorňujeme, 
že pokiaľ odpad bude nese-
parovaný, smetné nádoby 
nebudú vyvezené. Obča-
nia, ktorí prerábajú svoje 
rodinné domy a byty na zá-

klade stavebného povole-
nia alebo ohlásenia staveb-
ných úprav, prípadne majú 
povolenie na odstránenie 
stavby, sú povinní odviezť 
si stavebný odpad na vlast-
né náklady. Do zberného 
dvora sa môže stavebný od-
pad odvážať len v minimál-
nom množstve. V prípade, 
že nedôjde k náprave zo 
strany občanov, obec zvýši 
poplatok za odvoz komu-
nálneho odpadu.

(zb)

ako ďalej Jednota sokol?

Odpad je nutné separovať

upozornenie 
Separovaný odpad sa 

v obci Slovenská Ľupča 
bude počas roka 2012 
zbierať v týchto ter-
mínoch: 19. júna, 16. 
júla, 13. augusta, 14. 
septembra, 12. októb-
ra, 6. novembra, 7. de-
cembra.  

Zberný dvor v areáli 
Základnej školy Sama 
Cambela je určený len 
pre obyvateľov s tr-
valým pobytom v Slo-
venskej Ľupči. Dozor 
na zbernom dvore 
vykonáva Michal Che-
beň.

Rešpektujte poky-
ny dozoru.

(eg)

Oznam vúb
Vážení klienti,
dovoľujeme si vám 
oznámiť, že od 1. 6. 
2012 dochádza v našej 
pobočke k zmene otvá-
racích hodín.

Nové otvár. hodiny:
Pondelok až piatok
     8.00 – 12.00 hod. 
   13.00 – 16.00 hod. 

Tešíme sa na vašu 
návštevu.
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Aktuálne v obci

policajti Obvodného 
oddelenia PZ v Slovenskej 
Ľupči okrem bežných 
služobných povinností 
vykonávajú aj preventívnu 
činnosť formou besied 
a prednášok v základných 
a materských školách.

Referenti špecialisti pre 
prácu s komunitami npor. 
Marcel Gildein a npor. Ma-
rek Kružliak sa zúčastňujú 
na projektoch a prednášajú 
skupinám žiakov základ-
ných a materských škôl 
v služobnom obvode Ob-
vodného oddelenia PZ.

riešia životné situácie

Prvou cieľovou skupinou 
sú žiaci z minoritnej (pozn. 

red. znevýhodnenej) skupi-
ny obyvateľstva, kde cieľom 
aktivity je realizácia pozná-
vacích prednášok. Základom 
prednášok je získanie vše-
obecného prehľadu žiakov, 
pochádzajúcich z tejto sku-
piny obyvateľstva, v oblasti 
svojich práv a povinností, 
ako občanov Slovenskej re-
publiky a Európskej únie, 
zdravotnej starostlivosti 
a hygienických návykov. 
Aktivita podporuje schop-
nosť žiakov použiť získané 
informácie v bežnom živote 
pri riešení životných situácií 
a presadení sa na trhu práce. 
Ide o súčasť komplexného 
výchovného pôsobenia na 
žiakov, ktoré im pomôže rie-
šiť nielen bežné, ale aj tie ne-
štandardné životné situácie.

Správaj sa normálne

Ďalšou cieľovou skupi-
nou sú žiaci vopred vytypo-
vaných 5. ročníkov ZŠ Selce, 
Slovenská Ľupča a Ľubie-
tová. Je to projekt pod zá-
štitou Ministerstva vnútra 
SR s názvom „Správaj sa 
normálne“. Žiaci sa formou 
prednášok oboznamujú so 
základmi trestno-právnej 
zodpovednosti po spácha-
ní trestných činov, ktoré 
sa najčastejšie vyskytujú 
v spoločnosti, resp. ktoré 
najčastejšie ohrozujú malo-
letých. Ďalšou témou pred-
nášok je dopravno-bezpeč-
nostná situácia a správanie 
sa vodičov i nevodičov na 
pozemných komunikáci-
ách. Spätná väzba je získaná 

vyplňovaním pra-
covných zošitov, na 
základe ktorých sa 
vyhodnocuje pocho-
penie problematiky 
zo strany žiakov.

najmenší a policajti

Cieľovou skupi-
nou, ktorá vzišla zo 
žiadostí výchovných 
poradcov, sú žiaci 
8. a 9. ročníkov. 
Prednášky sú zamerané 
na práva a povinnosti ob-
čanov. Ide o prierez vybra-
ných tém z Občianskeho 
zákonníka, Zákonníka prá-
ce, Trestného zákona, Prie-
stupkového zákona, ale aj 
o témy – nebezpečenstvo 
užívania návykových látok, 

prevencia krimi-
nality mládeže, 
pracovno-práv-

ne vzťahy a po-
dobne. Tou najzá-

bavnejšou cieľovou 
skupinou sú žiaci 
materských škôl, 
kde sú deti hravou 
formou informo-
vané o práci po-
lície. Zoznámia 
sa s policajnou 
výzbrojou a poli-

cajným výstrojom. V rámci 
hry je deťom vysvetlené 
správanie sa na pozemných 
komunikáciách, no aj fakt, 
ako sa zachovať v prípade, 
keď sa dostanú do nebez-
pečnej situácie (únos, zne-
užitie).

M. Gildein, M. Kružliak

peter lakomčík získal 
v komunálnych voľbách 
ako kandidát na poslanca 
štvrtý najväčší počet hla-
sov 489. Opýtali sme sa:

Ako dlhoročný exstarosta 
sa určite pozeráte na prá-
cu v samospráve z iného 
uhla. Je rozdiel vo vašom 
pohľade aj vo väčšej tole-
rancii voči chybným úva-
hám a krokom kolegov?

Poslaneckú prácu som si 
vyskúšal už v období rokov 
1985 -1988, kedy nás bolo 
až 15 poslancov. No po skú-
senostiach s funkciou sta-
rostu som priznal, že posla-
nec, nie to ešte občan, často 
ani netuší, aké problémy 
a kompetencie má starosta. 
Vtedy som priznal, že po-
slanec, ktorý je raz mesačne 
účastný na zasadnutí, kde 
rozhoduje, je mnohokrát 
kritický k práci, ktorú ne-
pozná. Starosta veci s pra-
covníkmi obecného úradu 
doťahuje do konca. Hoci ne-
hlasuje, má najväčšiu zod-
povednosť pred občanmi. 
Po 12 rokoch zodpovednej 
práce vo funkcii starostu 
som sa už cítil unavený 
a vyhorený, preto som na 
túto funkciu už nekandi-

doval. Nechcel som sa ale 
úplne vytratiť z obecnej po-
litiky, lebo moje skúsenosti 
a kontakty môžu byť pre 
obec prospešné aj na poste 
poslanca. Čo sa týka tole-
rancie chýb? Rozlišujem, či 
sú spôsobené ľudským fak-
torom, nevedomosťou, lebo 
mýliť sa je ľudské. Alebo či 
je chyba urobená zámerne, 
z nedostatku sebareflexie, 
v horšom prípade zo zišt-
ných dôvodov. V prvom prí-
pade je to ospravedlniteľné, 
v druhom je to morálne 
zlyhanie a človek musí niesť 
plnú zodpovednosť.

Čo plánujete urobiť zo 
súčasnej pozície pre Ľup-
čanov a čo je vašou prio-
ritou? 

Ako poslanec chcem sle-
dovať, a keď bude treba, aj 
pomôcť pri realizácii projek-
tu kanalizácie a ČOV, ktorý 
som ako starosta v minulom 
volebnom období pripra-
vil až do štádia pridelenia 
nenávratného finančného 
príspevku. Jeho príprava 
a presadenie stálo nemálo 
času a úsilia. Ak by v tom 
čase nebola ochota vtedaj-
ších poslancov spolupraco-
vať, tak dnes sme ďaleko 

od jeho realizácie. Neviem, 
či by sa v budúcnosti našla 
pre obec nová príležitosť, 
lebo termín povinnosti mať 
kanalizáciu a ČOV do roku 
2015, sa nezadržateľne blíži. 
Po ukončení náročnej a za-
tiaľ najväčšej investície sa 
môže obec 
zamerať na 
p r o j e k t y, 
s ú v i s i a c e 
so skrášľo-
vaním verejných priestran-
stiev a jej rozvojom. Moje 
ďalšie poslanecké pôsobe-
nie chcem zamerať na akti-
vity pri využití historických 
a prírodných daností obce, 
ktoré zvýšia jej návštevnosť 
a atraktívnosť. 

Ako sa s odstupom času 
pozeráte na svoju prácu 
starostu a roky strávené 
v tejto funkcii?

Práca starostu je rôznoro-
dá. Život v obci prináša veľa 
problémov. Treba ich riešiť, 
zabezpečovať služby obča-
nom a určitým spôsobom 
vnášať medzi ľudí pokoj 
a zmier. Ako starostu ma 
nezaťažovala výkonná práca 
a riešenie problémov okolo 
infraštruktúry. Zaťažovali 
ma ľudské nedorozumenia 

a mrzela ma neochota po-
zrieť sa na problém z inej 
strany, nielen vidieť osob-
né záujmy. Každý človek 
má právo na názor a jeho 
vyjadrenie, no rešpektovať 
musí aj iných. Naposledy 
ma znepokojila manipu-
lácia s verejnou mienkou 
a osočovanie ľudí, čo vyjad-
rili názor pri rozhodovaní 
o roky zanedbanom po-
zemku. Nehovorím o práve 
na spísanie petície, ale o jej 
opodstatnenosti. Koľko 
zbytočnej hystérie, vyzýva-
nie k vzdaniu sa mandátu 
poslancov, ktorí boli de-
mokraticky zvolení občan-
mi, len kvôli ich názoru na 
vec. Výsledok? Na referende 
sa nezúčastnili ani všetci tí, 
čo podpísali petičnú listinu. 
Možno raz bude v Sloven-
skej Ľupči treba zorganizo-

vať dôležitejšie a potrebné 
referendum, ktoré by malo 
byť platné. Ale takto berie-
me tomuto významnému 
inštitútu priamej demokra-
cie obyvateľov vážnosť. Na 
to by mal každý starosta 
obce myslieť.

Ako trávite voľný čas, čo 
je vaším koníčkom a re-
laxom a mnohých určite 
bude zaujímať, kde v sú-
časnosti pracujete?   

Väčšinou voľný čas trá-
vim s rodinou. Keď som 
bol starostom, tak si ma 
deti a manželka „neužili“. 
Museli sa prispôsobiť mojej 
práci. Teraz sme spolu ove-
ľa častejšie. Mám rád prácu 
v záhrade a okolo domu, to 
je môj relax. V súčasnosti 
pracujem ako štatutárny 
zástupca združenia obcí, 
ktoré sa vytvorilo kvôli pro-
jektu náhrady fosílnych pa-
lív v obecných kotolniach za 
energetickú drevnú štiepku 
z miestnych zdrojov. Využí-
vam skúsenosti z projektov, 
ktoré som ako projektový 
manažér získal pri projek-
toch z našej obce. Práca ma 
veľmi baví a mám z nej ra-
dosť.

(id)

Otázky pre poslanca

polícia pracuje s deťmi

Peter 
lakomčík
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Aktuálne v obci

policajné 
okienko

Obyvatelia z obcí, ktoré 
sú členom združenia Mik-
roregiónu Pod Panským 
dielom nedávno absolvo-
vali nenáročný turistický 
výlet – výstup na Panský 
diel. Pripravilo ho vedenie 
mikroregiónu – starostovia 
obcí Nemce, Selce, Sloven-
ská Ľupča, Podkonice, Prie-
chod, Kynceľová a Baláže. 
Autobusy, občerstvenie ako 
tekuté, tak aj ,,špekačkové“ 

bolo zadarmo. Z našej obce 
sa zúčastnilo 7 nadšencov, 
no z Podkoníc 11 a zo Seliec  
až 24. A tak sme my Ľupča-
nia počtom ostali v hanbe. 
Nenáročná túra sa začala 
pod zjazdovkou Šachtičky. 
Niektorí sa to rozhodli vy-
šľapať priamo zjazdovkou, 
niektorí si vychutnávali 
túru chodníkom a kochali 
sa pohľadom na scenériu 
hôr a Španiu dolinu, ktorú 

mohli prechádzkovým tem-
pom tiež navštíviť. Všetci 

sme sa zišli v areáli reštaurá-
cie na Šachtičkách pri ohnis-
ku, kde si každý sám opiekol 
pripravené špekačky – ešte 
aj ražne nám starostovia 
pripravili! Bolo príjemné 
sledovať zúčastnených dô-
chodcov, ako si vymieňajú 
skúsenosti zo svojich túr 
a plánujú ďalšie spoločné 
akcie. Pri vínku či poháriku 
hruškovice si spríjemnili sl-
nečnú sobotu. Niektorí boli 
už naozaj v obdivuhodnom 
veku a mne preletelo hlavou 
– keby aj mne tak zdravíčko 
slúžilo, aby som mohla v ta-
kom veku aktívne prežívať 
zaslúžený dôchodok.         (id)

výstup na panský diel

rizňovanie alebo tiež 
splavovanie dreva bolo 
kedysi rozšírené najmä 
po strednom slovensku 
a veľmi intenzívne ho 
využívali v okolí Harman-
ca. Drevené vodné žľaby 
(tzv. rizne) boli známe 
nielen značnou dĺžkou, 
ale aj funkčnosťou aj pri 
veľmi malom prietoku 
vody. Metrovicu po vložení 
do žľabu posunovali lesní 
robotníci, v údolí ju zachy-
távali a ukladali do siah. 

Takáto jedinečná, dnes už 
kultúrna pamiatka na spla-
vovanie rovnaného dreva sa 
nachádza v doline Rakytovo 
pod Šturcom. Vodný žľab 
v celkovej dĺžke 2 450 m sa 
za dlhé roky značne poško-
dil a zostal čiastočne ne-
funkčný. V roku 2006 túto 
unikátnu technickú pamiat-
ku zrekonštruovali bansko-
bystrické Mestské lesy a pri-
budol aj náučný chodník. Za 
pozornosť stojí skutočnosť, 
že sa jedná o jediný funkčný 

vodný žľab v celej strednej 
Európe. Technickou rari-
tou je skutočnosť, že celá 
konštrukcia vodného žľabu 
je výlučne zo smrekového 
a jedľového dreva bez prí-
tomnosti iných materiálov. 
Mestské lesy sú na tradície 
hrdé, a tak nedávno zorga-
nizovali ukážku splavovania 
dreva Rakytovským vod-
ným žľabom pod Šturcom, 
a keďže aj naša obec vlast-
ní lesy, ktoré spravuje cez 
Obecný podnik lesov s.r.o. 

(OPL), zúčastnili sme sa aj 
my. Za obec starosta Miro-
slav Macák a Ivona Dobišo-
vá a OPL riaditeľ a konateľ 
Miloš Urban s Jankou Ma-
chalovou. Vymenili sme si 
skúsenosti nielen s predsta-
viteľmi lesných podnikov, 
no aj s predstaviteľmi samo-
správy. Milým spestrením 
bol Jožo Kubáni, ktorého 
sme pristihli pri natáčaní 
reportáže pre TV JOJ práve 
pri žľabe s vodou, ktorou sa 
drevo spúšťalo.           (id, ela)

rakytovo – splavovanie dreva

Splavovanie dreva je dnes už tradíciou

Starostovia pripravili ražne a dôchodcovia oddychovali pri poháriku a špekačkach.

Za alkohol 
mladistvému

Príslušníci OO PZ v Slo-
venskej Ľupči v máji evidu-
jú v územnom obvode obce 
5 priestupkov proti ma-
jetku, 7 priestupkov proti 
občianskemu spolunaží-
vaniu, pričom sa prevažne 
jedná o narušené susedské 
vzťahy. Jeden priestupok 
riešili na úseku boja proti 
alkoholizmu, keď dospelá 
osoba podala alkoholický 
nápoj mladistvému. V tom-
to období nedošlo k žiadnej 
dopravnej nehode. 

vyhrážanie a krádež nafty

V tom istom období pri-
jali celkom 2 trestné ozná-
menia o spáchaní trestného 
činu. Jeden je podozrenie 
z trestného činu nebez-
pečné vyhrážanie, ktoré 
súvisí už so spomínanými 
zlými susedskými vzťahmi 
a v druhom prípade sa jed-
ná o krádež nafty z kamió-
nu na parkovisku pri želez-
ničnej stanici, z ktorej boli 
dve osoby obvinené. 

poďakovanie

Polícia ďakuje všetkým 
občanom obce Slovenská 
Ľupča ako aj návštevní-
kom „Turíčneho jarmoku“ 
za rešpektovanie pokynov 
príslušníkov polície ako aj 
za bezproblémový priebeh 
celého jarmoku a verí, že 
aj kultúrno-spoločenské 
akcie, organizované v bu-
dúcnosti v obci, budú mať 
rovnaký pokojný priebeh.

(pm)

Účastníci splavovania dreva
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týmto príspevkom 
nadviažem na články, 
uverejnené v predchádza-
júcom čísle ĽZ. bude raz 
naše námestie perlou? 
– znel titulok jedného. 
to neviem, ale viem, 
že určite ňou bolo. 

Aspoň také sú moje spo-
mienky z detstva. Pre mňa 
ako dieťa bolo námestie pre-
dovšetkým obrovské. V tôni 
košatých zakvitnutých líp 
vládol pokoj a pomaly ply-
nul život mestečka. Babky 
sa vyhrievali na priedomí, 
v nedeľu sa ľudia „špacíro-
vali“ v parku popri starost-
livo ošetrených záhonoch 
ruží. Deti sa bezstarostne 
hrali na ulici. Celkový ko-
lorit námestia dotvárali 
samotné domy s úžasnými 
osteniami a vyrezávanými 
bránami, to si však vtedy 
nikto zvlášť neuvedomoval, 
bolo to jednoducho tak.

čaro sa vytráca

Doba sa zmenila. Po ná-
mestí jazdia i parkujú ka-
mióny, rodičia sa boja deti 
pustiť na ulicu. Krása sta-
rých domov sa postupne 
vytráca, vyrezávané brány 
nahradili plechové, štu-
kové ozdoby okolo dreve-
ných okien museli uvoľniť 
priestor plastovým oknám. 
Čaro ľupčianskeho námes-
tia sa vytráca. Ako päsť na 
oko dostalo námestie ranu 
len nedávno v podobe ob-
rovského nápisu SUPER-
MARKET. Schválne som 
čakal, či niekto na „ozdobu 
námestia“ zareaguje. No, 
nikto. Dokonca nám ne-

vadia ani pútače hyzdiace 
námestie. Obzvlášť „vkus-
ný“ je pútač pred katolíc-
kym kostolom, o ktorý sa 
veriaci, ponáhľajúci sa na 

večernú svätú omšu, musia 
potknúť každý večer. Asi 
sme už natoľko otupení, že 
nevnímame, ako nás tento 
svet deformuje. Preto mám 
obavu, aká bude odpoveď 
na otázku: „Bude raz naše 
námestie perlou?“

chceme chrániť históriu?

Zmienená architektonic-
ká štúdia v minulom čísle 

ĽZ sa snaží zachovať cha-
rakter námestia, navrhnúť 
priestor na jeho funkčné 
využitie, zatraktívniť ho 
pre návštevníka obce a zvý-
šiť jeho hodnotu pre život 
obyvateľov Ľupče. Otázka 
však znie: Chceme to my – 
Ľupčania? Chce to vedenie 
obce? Zatiaľ všetko nasved-
čuje tomu, že asi nie. Od-
kedy som sa začal zaujímať 
o verejný život v obci, bol 
cestovný ruch prezentova-
ný ako jedna z najväčších 
príležitostí pre rozvoj obce. 
Popísalo sa o tom veľa, 
vypracovali sa štúdie, do 
zabudnutia padlo viacero 
projektov. K námestiu, náš-
mu najväčšiemu tromfu 
v rozvoji cestovného ruchu, 
sa stále chováme macošsky. 
Premárnili sme všetky po-
núkané šance, dúfam, že 
nie aj posledné. Nechceme 
chrániť to najcennejšie, čo 
v obci máme – našu histó-
riu, premrhali sme niekoľko 
možností zbaviť sa „zadrô-
tovania“ námestia i Lichar-
dovej ulice, ničíme aj tie 
posledné detaily, ktoré inde 
vedia zviditeľniť a „predať“. 
Namiesto krásy sa oblepí-
me komerčnými reklamami 
a bilbordami. Cestovný ruch 
nikdy nebude pre Ľupču 
prínosom, ak doň nezahr-
nieme námestie. Ľupčian-
ske námestie by mohlo byť 
skutočne perlou v širokom 
okolí. Ale ako je napísané: 
„Nehádžte perly sviniam...“

významný prvok – Hôrka 

Chceme, aby naša obec 
bola atraktívna pre náv-
števníka aj príjemná pre nás 
obyvateľov? Sú medzi nami 

ešte aj takí, ktorí o to stoja. 
Mladí chcú obnoviť Kalváriu 
(na Hôrke), dočítali sme sa 
vo Zvestiach. Hôrka je veľ-
mi významný prvok, ktorý 

zvyšuje kvalitu života v obci 
a môže byť atraktívnym 
miestom aj pre jej návštevní-
kov. Organizovali sa brigády 
na čistenie a úpravu chod-
níkov, dokonca sme dostali 
financie z programu Gre-
enways 2004. V rámci neho 
sa okrem čistenia a úpravy 
priestoru označili trasy, 
osadila informačná tabuľa 
a vyvrcholením bol koncert 
v prírodnom amfiteátri. 

Hôrka je výborne situova-
ná, ľahko prístupná z centra 
obce. Chodníkmi je prepoje-
ná na hrad a Kamenný ranč, 
je to perspektívny prvok pre 
rozvoj cestovného ruchu. Jej 
najväčším nedostatkom je 
stav rozpadajúceho sa boro-
vicového porastu, ktorý by 
bolo potrebné prebudovať 
na listnatý lesopark. To je 
však úloha pre Obecný pod-
nik lesov – upraviť vhodnú 
kategóriu lesa a pripraviť 
plán postupnej obnovy.

stačí len vôľa a cit

V okolí Ľupče je viacero 
krajinársky zaujímavých 

prvkov, ktoré môžu zvýšiť 
jej atraktivitu pri vhodnej 
starostlivosti. Pred vstu-
pom do obce starou cestou 
od Banskej Bystrice je lo-
kalita s miestnym názvom 
Pod skalou. Skalu však len 
veľmi ťažko nájdete v zá-
raste náletu borovíc a kro-
vín. Kedysi bola viditeľná 
zďaleka a bola miestom 
nedeľných vychádzok. Sta-
čí len vôľa obecných lesov, 
jedna brigáda a estetická 
hodnota územia stúpne. 
Skalný hríb po vyčistení 
tejto zimy môžu vidieť aj 
cyklisti, prechádzajúci po-
pod Šupín. Aj Driekynská 
skala si zaslúži poodhaliť. 
Citlivý prístup ku krajine 
naozaj dokáže zvýrazniť 
jej atraktivitu, lebo vôľa 
a cit ľudí, ktorí čosi pre 
obec a okolitú prírodu 
urobiť naozaj chcú, doká-
že veľa.

Daniel Baláž
foto: archív autora

Obec a spOlOčnOsť

bude naša obec atraktívna?

Otázka pre Miloša urbana,  
konateľa Obecného podniku lesov (Opl)

Aká je súčasná kategória lesa na Hôrke a aké 
plány má OPL s touto lokalitou?

,,Porast na Hôrke je zaradený do kategórie lesa 
ochranný. Podľa Programu starostlivosti o lesy je v da-
nom poraste do roku 2019 predpísaný účelový hospo-
dársky spôsob skupinový na ploche 1,08 ha. Borovicový 
porast má byť nahrádzaný listnatými drevinami – buk, 
jaseň, hrab, pochádzajúcimi z prirodzeného zmladenia. 
Presne to vystihol p. Baláž, že je treba prebudovať rozpa-
dajúci sa borovicový porast na stabilný listnatý les.   (id)Jeden z posledných skvostov ľup-

čianskeho námestia

Driekynská skala bola v minulosti dominantou doliny...
...dnes je len bezvýznamnou 
kulisou uprostred borovíc

Úprava chodníkov na HôrkeKoncert v prírodnom amfiteátri na Hôrke v roku 2004
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Obec a spOlOčnOsť

slovenská Ľupča na 
konci júna podľah-
ne konským kopytám 
a prachu spod býčích 
kopýt. po prvýkrát 
v histórii sa totiž u nás 
bude konať naozajstné 
ródeo. Zaujímavosťou je, 
že práve toto – ľup-
čianske je zaradené do 
série pretekov sloven-
skej Asociácie Western 
ridingu a rodea (sawr).

Je to organizácia, ktorá sa 
na Slovensku zaoberá podpo-
rou a rozvojom odvetvia jaz-
deckého športu nazývaného 
Western. Táto organizácia sa 
zároveň podieľa na organizo-
vaní westernových podujatí 
na celom Slovensku a záro-
veň podporuje účasť domá-
cich jazdcov v zahraničí. 

úspešný kamenný ranč

V roku 2012 je naplánova-
ných 12 pretekov, na ktorých 
si jazdci a ich kone zmerajú 
sily v niekoľkých pracovných 
aj rýchlostných disciplínach 
a Slovenská Ľupča sa po pr-
výkrát zaradila medzi ne. 
Pretek organizuje Peter Dula 
a jeho Kamenný ranč, ktorý 
bol vďaka Petrovi a jeho dcé-
ram Petre a Lucii vyhlásený 
časopisom Životný štýl a kôň 
za najúspešnejší ranč wester-
nového jazdenia. Medzi ich 
ocenenia patrí titul Majstra 
Slovenska v lasovaní, víťaz-
stvo v Stredoeurópskom po-

hári v Poľsku  v rýchlostných 
disciplínach (pole bending 
a barrel race), ale aj titul druhý 
vicemajster v team penningu 
na Majstrovstvách Slovenska 
v Galante. „Ľupču navštívia 
jazdci z celej Európy a bude sa 
naozaj na čo pozerať,“ hovorí 
Peter Dula, ktorý dúfa, že sé-
riu jazdeckých úspechov, prá-
ve účinkovaním na domácej 
pôde, obohatia o cenné tro-
feje. Samotné ródeo sa bude 

konať 30. 6. od 12.30 hod. 
na niekdajšom škvárovom 
ihrisku, kde sú už niekoľko 
týždňov terénne práce v pl-
nom prúde. Návštevníkov 
podujatia už od rána čaká 
nielen veľa prekvapení, ale aj 
zaujímavých atrakcií, počnúc 
opekaním býka až po terénne 
jazdy na Jeepoch. Poduja-
tie zakončí večerný country 
bál. Tematické oblečenie 
je vítané.   Erika Lamperová

generálny sponzor

30.6.201230
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prastaré umenie
Westernové jazdenie vychá-

dza zo starokalifornskej tradície 
Vaquero. Je to prastaré umenie 
jazdenia s minimálnym prenosom 
váhy, s tlakom kolien, priložením 
ostrôh na bok koňa. Jazdec sa 
takto dorozumieva s koňom a ne-
musí stále ťahať za uzdu. Vďaka 
citlivému prístupu kôň neotupie, 
ľahko sa ovláda a jazdí s radosťou. 
Tradícia Vaquero sa pridŕža o. i. aj 
pravidla, že kedykoľvek kôň nerobí 
to, čo chce jazdec, tak kôň jazdcovi 
nerozumie, pričom zodpovedným 
za nedorozumenie je jazdec. Pri 
všetkých spôsoboch jazdenia sa za 
ideál považuje to, že jazdec pôsobí 
na koňa a jeho pohyb minimálnou 
silou je s koňom v súlade, v dyna-
mickej rovnováhe, v súlade s jeho 
rytmom.                                  (ela)

História westernového jazdenia
Ide o spôsob jazdenia na koni, ktorý sa vyvinul z pô-

vodného farmárskeho života a vojenských tradícií, ktoré 
so sebou priniesli španielski kolonizátori. Tak ako výstroj 
aj samotné jazdenie v plnej miere museli pomáhať napĺ-
ňať pracovné požiadavky, kladené na kovbojov na ame-
rickom západe. Kovboji museli pracovať a jazdiť v sedle 
dlhé hodiny cez rôzny terén, často potrebovali k svojej 
práci laso, ktorým zväzovali dobytok a najdôležitejšia 
bola pre nich schopnosť ovládať koňa jednou rukou, pri-
čom súčasne používali laso druhou. Pôvodné westernové 
kone boli trénované tak, aby využívali istú časť vlastnej 
prirodzenej intuície pri prenasledovaní dobytka.    (ela)

ROPING 
(LASOVANIE) 

Jazdec musí zalasovať 
teľa vypustené z kliet-
ky v čo najkratšom ča-
se a zoskočiť z koňa.

teaM penninG 

V tejto disciplíne odde-
ľujú traja jazdci tri kusy do-
bytka s obojkami rovnakej 
farby. Vyhráva tím, ktorý 
oddelí čo najväčší počet ku-
sov dobytka v čo najkrat-
šom čase.  

barell race 

V tejto disciplíne jazdec 
musí obehnúť určenú trasu 
okolo troch sudov v čo naj-
kratšom čase. Jazdec, kto-
rý to zvládne najrýchlejšie, 
vyhráva. Táto disciplína 
je dvojkolová a počíta sa 
rýchlejší čas. Pri zhodení 
barelu je pripočítaných 5 
trestných sekúnd.  

cattle penninG 

V tejto disciplíne odde-
ľuje jeden jazdec jeden kus 
dobytka, ktorý mu pri štar-
te vyžrebuje rozhodca. Teľ-
ce sú označené farebným 
obojkom s číslom. Vyhráva 
jazdec, ktorý zavrie teľa 
v obidvoch kolách v čo naj-
kratšom súčte časov.  

pOle benDinG 

Je to rýchlostná dis-
ciplína okolo šiestich tyčí, 
v ktorej jazdec musí prejsť 
predom určenú trasu v čo 
najrýchlejšom čase. Táto 
disciplína je dvojkolová 
a počíta sa rýchlejší čas. Pri 
zhodení tyčky je pripočíta-
ných 5 trestných sekúnd.  

rancH sOrtinG 

V tejto disciplíne dvaja 
jazdci preháňajú očíslova-
né teliatka podľa poradia 
z jednej ohrady do druhej. 
V prípade, že prebehne teľa 
v zlom poradí, dvojica je dis-
kvalifikovaná. Vyhráva tím, 
ktorý v časovom limite 90 
sekúnd preženie čo najviac 
teliat v správnom poradí.  

rOpinG (lasovanie) 

Jazdec musí zalasovať 
teľa vypustené z klietky 
v čo najkratšom čase a zo-
skočiť z koňa.              (ela)

western a ródeo v Ľupči súťažné
disciplíny
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ŽivOt a kultúra

Už o pár dní v sobotu 9. 
júna návštevníkov pubu Na 
Hrisku zbombarduje kapela 
Pings on the Wing svojím 
revivalovým prevedením 
svetoznámej Pink Floyd. Ide 
o hudobno-vizuálno-diva-
delné vystúpenie, ktorého 
repertoár ulahodí naozaj 
všetkým. Prídu si na svoje 
napríklad fanúšikovia klasi-
ky (Dark Side of the Moon, 
Wish You Were Here, The 
Wall), fanúšikovia modernej 

doby (Momentary Lapse of 
Reason, Division Bell), ale 
aj hard core fanúšikovia, 
keď odznejú skladby ako 
napríklad ECHOES, ATOM 
HEART MOTHER, SHINE 
ON YOU CRAZY DIAMOND 
VI.-IX., SHEEP (vo verzii In 
the Flesh Tour 77). Kape-
la sa totiž nesnaží podávať 
iba komerčne známy Pink 
Floyd, no hrá veci tak, ako sa 
hrali cez turné buď po, alebo 
pred vydaním albumu.    (ela)

Obec Slovenská Ľup-
ča pod záštitou starostu 
obce Miroslava Macáka 
organizuje súťaž vo vare-
ní „Luteránskej procesie“ 
v priestoroch pri Miest-
nom kultúrnom stredisku 
9. 6. 2012. Každému pri-
hlásenému družstvu obec 
prispeje na nákup po-
travín sumou 15,00 eur 
a viazaničkou dreva. Ak je 
potrebné, poskytneme aj 
recept. Súťažiace družstvá 

budú vyhodnotené a odme-
nené. K dobrej nálade prispe-
je hudobná kapela GALAXY 
so spevákom Jánom Bobo-

kom a s gitarovým sólom 
Igora Michaloviča. Prihlá-
siť sa treba do 31. 5. 2012 
v kancelárii MKS.                (ad)

pink Floyd u nássúťaž vo varení luteránskej procesie

recept:
Do hrnca si dáme vodičku, do nej vložíme údenú kr-

kovičku alebo kolená, rebrá, každý podľa vlastnej chu-
ti, zároveň pridáme geršničku a suchú fazuľku. Keď je 
všetko mäkké, pridáme koreňovú zeleninu, zemiaky 
a dochutíme. Dobrú chuť!

turíčny jarmok Ďakujeme všetkým obyvateľom obce slovenská Ľupča, 
všetkým návštevníkom turíčneho jarmoku 2012 a, sa-
mozrejme, všetkým účinkujúcim, že otvorili svoje srdcia, 
svoje brány a vniesli tak neopísateľnú atmosféru do 
jarmočnej tradície v našej obci. pretože takúto atmosfé-
ru dokáže pripraviť počas jarmoku iba slovenská Ľupča.

Fotoreportáž

ľom susediacich s jarmokom 
za ústretovosť, pochopenie 
a toleranciu pri usporiadaní 
jarmoku.       Foto: P. Veverka, 

D. Baláž, M. Gonda

Vedenie obce týmto ďa-
kuje evanjelickému farárovi 
Jánovi Jakušovi a rímskoka-
tolíckemu dekanovi Petrovi 
Ivaničovi, ako aj obyvate-
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ŽivOt a kultúra

prvé dve májové ne-
dele sa stali v živote 
niektorých našich detí 
významnými udalosťami 
v ich duchovnom živote.

konfirmácia

6. mája 2012, v prvú má-
jovú nedeľu, ako je to už roky 
zvykom, sa v našom evanje-
lickom kostole uskutočnila 
konfirmácia detí. Konfirmá-
cia je v evanjelickej cirkvi aj 
prvou príležitosťou pristú-

piť k Večeri Pánovej a prijať 
túto sviatosť. Zároveň to 
znamená slávnostne prijať 
deti za dospelých kresťanov 
cirkvi. Ak hľadíme na ňu 
v súvislosti s krstom, potom 
konfirmácia je príležitosťou, 
keď dorastajúce dieťa vyzná, 
že spoznalo a spoznáva mi-
losť, ktorú prijalo vo svojom 
krste a že v tejto milosti chce 
naďalej zotrvať. Konfirmá-
cia je aj podmienkou pri-
stupovať k Večeri Pánovej. 
V oboch cirkvách je samo-

zrejmosťou aj príprava detí. 
Po tejto príprave sa deti deň 
pred konfirmáciou stretli na 
skúške a po nej si spoločne 
posedeli s evanjelickým pá-
nom farárom a mohli sa pri 
sladkej torte navzájom viac 
spoznať.

prvé sväté prijímanie

O týždeň neskôr 13. mája 
2012 pristúpili deti rímsko-
katolíckeho vierovyznania 
k prvému svätému prijíma-
niu. Podobne ako v evanje-
lickej cirkvi aj v rímsko-ka-
tolíckej je to prvá príležitosť 
pristúpiť po prvej sviatosti 
zmierenia, teda po prvej 

sv. spovedi, aj k prvému 
svätému prijímaniu. Mala 
som príležitosť byť pri 
prvej svätej spovedi prvo-
prijímajúcich detí rímsko-
katolíckeho vierovyznania. 
Bolo úžasné vidieť deti, ako 
s pokorou vchádzajú do 
spovednice s lístočkom poc-
tivo popísaných ,,previnení“  
a ako s bázňou a pokojom 
vychádzajú z nej s čistým 
srdiečkom.

to najlepšie ...

Každý rodič, ktorý má 
pokrstené dieťa, nesie teda 
pred Bohom veľmi veľkú 
zodpovednosť. Pre každé-

pohromy
Dňa 26. júla 1947 bola v Hrone zapríčine-

ná hromadná otrava rýb žeravinami vypus-
tenými zo Štátnej rafinérie v Dubovej. Obec 
odhadla škodu za svojom 11 km dlhom úse-
ku sumou 120.000 Kčs. Občania museli byť 
vystríhaní, aby otrávené ryby nechytali a ne-
použili na potravu, lebo niekoľkí občania ci-
gánskej národnosti po požití otrávených rýb 
pochoreli.

perličky 
z obecnej kroniky (pozn. red.: text ako aj pravopis je prevzatý 

a zámerne neupravovaný)

Predám 
3-izbový byt

Mierová ul. 
Slovenská Lupča
Cena dohodou 

tel.: 0905 260 464

i n Z e r c i a

významný medzník v duchovnom živote 
našich detí

Mandelinka zem. Hľadanie
V dňoch 28.VI - 7.VII. 1948 bolo organi-

zované hľadanie mandelinky zemiakovej. Pre 
neznalosť bol síce hľadajúcimi občanmi ako 
aj školskou mládežou donášaný na ukážku 
na MNV rôzny hmyz, ale mandelinka zemia-
ková sa v tomto roku v cho-
tári ešte nevyskytla. Vzdor 
tomu boli pestovatelia upo-
zornení, aby svoje zemiako-
vé polia bedlive pozorovali 
a podozrivé prípady hlásili 
na MNV.

ho rodiča bude dobrým po-
citom, ak vo svojom srdci 
bude môcť povedať: ,,Bože, 
čo záviselo odo mňa, to 
som urobil“. Preto chcem 
popriať všetkým konfirmo-
vaným a prvoprijímajúcim 
deťom, aby si pokoru, vieru 
a lásku tohto krásneho dňa 
uchovali v srdci po celý život 
a pamätali na slová jednej 
z mamičiek po spovedi svoj-
ho syna: ,,Nič lepšie sa vám, 
milé deti, nemohlo stať...“

(id)

Prvé sväté prijímanie
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História Obce

Žijeme tu a pozeráme naň 
každý deň možno stokrát. 
ale vieme o ňom to, aké 
tajomstvá skrýva? vedia 
mladí ľudia, kto žil a ako 
žil za jeho múrmi? tušia, 
či ich predkovia neob-
dierali svojimi nohami 
kamene na jeho nádvorí? 
nevedia a nevieme to 
často ani my starší. preto 
vďaka ústretovosti kaste-
lána petra Mosného priná-
šame sériu právd o Hrade 
Ľupča a kláštorisku. 

,,Na hrade žilo obrovské 
množstvo ľudí – sto, dve-
sto. Bolo tu vojsko, posád-
ka. Lákalo to remeselníkov 
a obchodníkov, príležitosť 
poslúžiť, predať. Jednoducho 
množstvo ľudí nielen na hra-
de, no aj pod ním. Kadečo sa 
rozbilo, tu misa, tanier, krčah. 
A tak bolo treba nové a nové 
predmety,“ začína zaujímavé 
rozprávanie kastelán. 

nádoba s lebkou

Na hrade sa totiž našli 
predmety úžasnej habánskej 
keramiky. Len na spracova-
nie nálezov je treba veľmi 
veľa času. Z toho sú pripra-

vované nové expozície, kde 
budú sklo, keramika, mince. 
,,Máme tu strieborné mince 
Márie Terézie alebo Leopol-
da, máme tu pražský groš, 
čo je ojedinelá záležitosť. 
Ten sa našiel vo veľmi veľkej 
hĺbke v zasypanej priekope. 
Našla sa tu zaujímavá nádo-
ba, keď ju postavíte, vidíte 
oči, ústa, a keď ju obrátite, je 
vidieť lebka. Možno vlastníc-
tvo nejakej bylinkárky pre 
psychologické umocnenie 
účinkov. Ďalej sa našli 1,5-
litrové poháre. Tie sa dali 
uchopiť, aj keď mal človek 
na sebe brnenie, aj s rukavi-
cami. Ešte aj nôžka pohára 
bola dutá, aby sa do pohára 
zmestilo čo najviac nápoja,“ 
chváli vynaliezavosť vtedaj-
ších remeselníkov kastelán. 

Šípy, nožíky a tony 
keramiky

Hrad ale aj kláštorisko po-
čas výskumov odhalili všeli-
čo. Nádoby, nástroje: ,,Je 
ťažké ich datovať. Napríklad 
asi v 15. storočí nastupujú 
vidličky, jednoduchý kovový 
dvojzubec, rúčka a dva ostne 
na pridržanie mäsa. Dovte-
dy sa jedlo do úst podávalo 

rukou. A aj u nás sme také 
vidličky našli. Ale presné 
datovanie? Môže to byť 15., 
ale aj 16. storočie. Podobne 
nože a zbrane...“ Na hradoch 
originály zbraní nenájdete. 
Používali sa do úplného zni-
čenia a zodratia. ,, No máme 
záznamy, koľko tu bolo vo-
jakov, koľko mali zbraní, 
kuší, šípov do nich,“ hovorí 
ďalej kastelán a pokračuje:  
,,Šípy sa tu nachádzajú naj-
častejšie – hroty, lebo šípy 
prehnili. Každý mal nožík, 
ktorý mohol spoza pása vy-
padnúť, preto aj ich nálezy 
sú častejšie. Rovnako guľky 
z pištolí, ktoré sa po výstrele 
zaryli do dreva alebo do ste-
ny. Ale mušketu či delo tu 
nenájdete. Ako náhle neboli 
potrebné, predali sa. Wesse-
lényi, myslím, predal niekoľ-
ko diel odtiaľto do Fiľakova. 
Ale našli sa aj poháre, krčahy 
či nožničky na skracovanie 
knôtov. A veľa keramiky. Sú 
tu tony absolútne originál-
nej keramiky.“

Muránska venuša a palatín

Spomenuli sme histo-
ricky významnú osobnosť, 
ktorá žila na tunajšom hra-
de – František Wesselényi 
(pozn. red. spisovateľ Jožo 
Nižnánsky ho menuje Fra-
ňo Vešelín). ,,Áno, žil tu 
a zomrel v roku 1667 po na-
chladnutí v Banskej Bystrici 
na chrlenie krvi. Následne 
jeho smrť oznámili manžel-
ke Márii Széchy (pozn. red. 
Muránska Venuša), ktorá 
bola na Ľupčianskom hra-
de. Ona poslala smútočný 
koč pre prevezenie tela svoj-
ho manžela sem na hrad. 
V noci za sprievodu šiestich 
mníchov smútočný sprie-
vod prišiel sem a potom ho 
previezli na Muráň, kde je 
pochovaný,“ upresňuje kas-
telán a dodáva, že v ľudo-
vých kruhoch sú známejšie 
jeho dve manželky – Žofia 
Bosniaková zo Strečna ale-
bo Muránska Venuša Má-
ria Széchy, ale v odborných 
kruhoch ho poznáme ako 
po cisárovi druhého naj-
významnejšieho funkcio-
nára cisárstva – uhorského 
palatína. ,,Viete, na každom 
hrade sa hovorí: ,Tu bolo 

Wesselényiho protihabsbur-
ské povstanie.´ Ľupčian-
sky hrad sa môže spokojne 
považovať za miesto tohto 
sprisahania, pretože aj v mi-
nulosti sa na hradoch žilo 
rovnako ako dnes – pilo sa 
víno, politizovalo sa, buchlo 
sa po stole a revolúcia bola 
na svete. Aj vtedy – po pre-

zradení povstania – si boha-
tí vykúpili nielen slobodu, 
ale aj ponechanie majetkov, 
a tí chudobnejší prišli buď 
o majetky, alebo o hlavu 
a skončili na popravisku.“ 
(pokračovanie na budúce...)

Peter Veverka 
a Erika Lamperová

Kruhopis na medirytine hlása: Gróf František Wesselényi z Hadadu, dedičný 
pán Muráňa, administrátor a predstavený na hrade Fiľakovo, dvorný radca svä-
tého cisárskeho a kráľovského majestátu a najvyšší generál čiastok Horného 
Uhorska. Podobizeň vznikla v roku 1649 pri príležitosti Wesselényiho vyme-
novania za hornouhorského kapitána. Latinské heslo v dolnej časti by malo 

byť krédom zobrazeného a znie: ,,Čo treba spraviť, neslobodno odkladať.“

kto bol František wesselényi?
Narodil sa v roku 1605. Študoval na kolégiu u jezuitov 

v Trnave, kde prestúpil na katolicizmus a stal sa veľkým 
ctiteľom Panny Márie. Už ako mladík sa zúčastnil v služ-
bách fiľakovského kapitána Tomáša Bošňáka v protitu-
reckých bojoch. Neskôr sa stal aj členom poľskej šľachty. 
František Wesselényi mal 25 rokov, keď požiadal o ruku 
Žofie Bosniakovej, dcéry fiľakovského kapitána Tomáša 
Bosniaka. Žofia (pozn. red. po smrti ju ľud uctieval ako 
sväticu) neodmietala nijakú prosbu o pomoc. Osobitný 
ohľad brala na chudobných a trpiacich. Spolu so svojím 
manželom Františkom založili a vydržiavali xenodo-
chium, čiže útulok pre chudobných a siroty bez ohľadu 
na pôvod a príslušnosť. 

uhorský palatín

Medzi najdôležitejšie pevnosti v krajine patril vtedy 
aj Muránsky hrad. Ferdinand III. poveril Wesselényiho, 
grófa a kapitána fiľakovského hradu, aby Muráň získal. 
Pri snahe dobyť Muránsky hrad sa zamiloval do jeho 
hradnej pani Márie Széchy. Práve ona sa vraj vtedy za-
slúžila o jeho dobytie, keď zradila Rákocziho vojakov. 
Manželka Wesslényiho Žofia sa pre ich vzťah utrápila 
na smrť. Mária a František sa po jej smrti vzali a krátko 
nato postúpil Weseselényi z funkcie hradného kapitána 
na hlavného kapitána hornouhorských vojsk. Ba v roku 
1655 dosiahol najvyššiu možnú hodnosť – stal sa uhor-
ským palatínom, najmocnejším a najvyšším krajinským 
hodnostárom po cisárovi, a Mária, zvaná aj Muránska 
Venuša, pre svoju inteligenciu a nevšednú krásu prvou 
dámou. Neskôr sa presťahovali na Ľupčiansky hrad. Ich 
šťastie trvalo 20 rokov. František Wesselényi bol jedným 
z veliteľov cisárskej armády, ktorá porazila v roku 1664 
pri sv. Gottharde Turkov, a tým zastavila ich ťaženie na 
Viedeň. Cisár Leopold I. po tejto bitke uzavrel s Osman-
skou ríšou mier. Medzi šľachtou to vyvolalo obrovské 
roztrpčenie. 

protihabsburské povstanie

V roku 1666 začal Wesselényi organizovať ďalšie proti-
habsburské sprisahanie (Wesselényiho sprisahanie). Stal 
sa vodcom uhorských veľmožov proti cisárovi Leopoldo-
vi I., čo bolo reakciou na to, že viedenský cisársky dvor 
bez súhlasu krajinského snemu uzavrel vo Vašvári s Tur-
kami nevýhodnú mierovú zmluvu. Sprisahnanie bolo 
prezradené a  predčasná smrť 27. marca 1667 zachránila 
Františka Wesselényiho pred verejnou popravou. Pocho-
vali ho v kaplnke na Muránskom hrade. Ešte pred smr-
ťou požiadal svoju manželku Máriu Széchy, aby ho dala 
pochovať bez okázalostí a v mníšskom habite... A to bolo 
práve v časoch, keď žil na Ľupčianskom hrade.      (ela)

tajomstvá a pravdy o Hrade Ľupča
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spOlOčenská rubrika

radíme záhradkárom
sadenie ovocných stromčekov
ako správne zasadiť 
ovocný stromček a čo 
urobiť, aby v štvrtom roku 
začal kvitnúť a prinie-
sol úrodu? poradím aj 
neskúseným záhradkárom.

Je jedno, o akú odrodu 
stromčeka ide, lebo jamu 
na jeho zasadenie kopeme 
vždy v rozmeroch 80 x 80 
x 80 cm. Pokiaľ ho sadíme 
vo svahu, hĺbka ostáva, len 
ju o 20 cm rozšírime. Ak 
jamu kopeme v panenskej 
pôde, pôvodnú zeminu ne-
použijeme. Nahradíme ju 
humusovou zeminou. Na 
spodok dáme vyzretý hnoj 
a utlačíme ho do polovice 
jamy. Naň nahádžeme zem. 
Jej utlačená vrstva má byť 
10 až 12 cm. 

Zalievanie je dôležité

Do stredu jamy zabijeme 
kolík. Stromček k nemu 

umiestnime zo severnej 
strany, aby ho chránil pred 
jarným úpalom alebo mra-
zom. Provizórne ho oň pri-
pevníme a nahádžeme hu-
musovú zem na koreňovú 
sústavu. Potom ho priviaže-
me pevnejšie a zatrasieme 
ním, aby sa zemina dostala 
medzi korene. Nakoniec už 
len doplníme jamu a mierne 
zeminu prišliapneme no-
hou. Stromček upevníme 
ku kolíku a zalejeme vodou. 
Neskracujeme konáriky na 
stromčeku. Túto prácu ro-
bíme vždy na jeseň. Ak je 
jeseň suchá, treba zasadené 
stromčeky zalievať častejšie 
a rovnako ich treba zalievať, 
ak prichádzajú holomrazy. 
To preto, lebo stromček nie 
je zrastený s pôdou. Mráz 
tak vytiahne okolo neho 
všetku vlahu a na jar by sme 

zistili, že stromček sa neujal 
a koreňová sústava zamrzla. 
Pokiaľ sa zasadené stromče-
ky zalievajú pred mrazom, 
zamrzne len vrchná časť 
zeme. Stromčeky, ktoré sme 
zasadili v jeseni, ošetrujeme 
v máji. Len pre vysvetlenie 
- rastový púčik ostáva po 
odpadnutí listu. Z púčika 
nasledujúci rok vyrastie ru-
žica, tá obsahuje 4 až 5 lis-
tov. Z nej vyrastie výhonok, 
ktorý môžeme pestovať na 
predĺžený konár. 

Želaná úroda

A ako postupovať, aby 
nám stromček začal rodiť 
už v 4. alebo v 5. roku? Na 
pestovaní konárov na ko-
rune stromčeka každoroč-
ne v auguste odstrihneme 
koncový púčik. Vonkajší 

púčik ale musí ostať. Môže 
sa nachádzať na spodku ko-
nárika alebo vpravo. Vždy 
správnym smerom. Na ko-
nári z púčikov vyrastajú 
ružice a z nich výhonky, 
ktoré zaštipujeme koncom 
júna. Čo narastie ďalej, od-
strihneme koncom augus-
ta. Tak na konáriku narastú 
púčiky, ktoré sa nasledujúci 
rok premenia na kvetné 
púčiky. Dosiahneme tak 
želanú rodivosť stromčeka. 
Ak postup dodržíme, zame-
dzíme zmrznutiu porastu, 
lebo polozelené výhonky 
vyzrejú na tvrdé drevo. Ta-
kýmto spôsobom môžeme 
pestovať broskyne, marhu-
le, slivky a čerešne, no aj 
jadrové stromy. Nezabud-
nime u odrôd kôstkovitých, 
že mladé výhonky, ktoré sa 
koncom augusta nezakrá-
tia, cez zimu zamrznú. Prá-
ve na týchto jednoročných 
výhonkoch rastie najkvalit-

nejšie ovocie. Ak sa zahus-
tené koruny neošetria od 
suchých konárikov, ktoré 
cez zimu zamrzli, znižuje 
sa nielen úrodnosť, no aj 
zdravotný stav a životnosť 
stromu. No o ošetrovaní 
starých stromov až na bu-
dúce. 

M. Mazúch

Stromček upevníme ku kolíku, 
zasypeme zeminou a zalejeme 

vodou

naši jubilanti

narodili sa

Opustili nás
V mesiaci máj nás opustili: 

Miroslav Tončík vo veku nedožitých 64 rokov

Rudolf Debnár vo veku nedožitých 80 rokov

V mesiaci máj sa významných  
životných jubileí dožili:

Kornel Svetlík
Jozef Kozák

Júlia Králiková
Janka Mojžišová 

Ján Lakomčík

V mesiaci máj sme privítali do života:
Marko Matiaš

Natália Krippnerová
Veronika Piliarkinová

 Odišiel si tíško, ako odchádza deň
 a v našich srdciach ostáva spomienka len.

Ďakujeme všetkým príbuzným, 
priateľom a známym, ktorí dňa 15. 
5. 2012 prišili odprevadiť na posled-
nej ceste môjho drahého manžela, 
nášho otca, starkého a príbuzného 

MIROSLAVA TONČÍKA
Ďakujeme všetkým za prejavy sústrasti a kvetino-
vé dary.
 manželka Soňa
  dcéry Soňa, Miroslava a Lenka s rodinami
 a ostatná smútiaca rodina

OZnaM
Dotácia vo výške 400 eur 
podľa vZn bbsk č.5/2007 
z rozpočtu banskobystric-
kého samosprávneho kraja.

V novembri 2011 po-
dala knihovníčka Obecnej 
knižnice v Slovenskej Ľup-
či projekt Nové knihy pre 
knižnicu – nové príležitosti 
na čítanie podľa VZN BBSK 
č.5/2007 na Banskobystric-
ký samosprávny kraj, Nám. 
SNP 23 Banská Bystrica.

Žiadosť (projekt) na 
poskytnutie finančných 
prostriedkov z rozpočtu 
BBSK podľa VZN BBSK 
č.5/2007 bola schválená 
vo výške 400 eur na nákup 
literatúry pre deti, mládež 
a dospelých. 

Alexandra Danková, 
knihovníčka Obecnej knižnice 

v Slovenskej Ľupči
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kto to 
povedal?

„Prázdna je každá nacio-
nálna márnomyseľnosť, 
ktorá v sebe nemá nijaký 
hlbší základ. Ide koniec-
koncov vždy o ľudstvo, 
ktorého členmi sme my 
spolu so všetkými ostat-
nými národmi.“

 a) Ľudovít Štúr

  b)  lucius anneaus  
Seneca

 c) Milan lasica

Správnu odpoveď nájdete 
na strane 15.

ZauJíMavOsti v Obci

Úprimná Aďkina báseň 
o priateľstve je prekrásna 
práve svojou jednoduchosťou 
a výstižným pomenovaním 
priateľstva. Oslovila má prá-
ve opísaním toho, čo pociťu-
jem aj ja, hoci je medzi nami 
generačný rozdiel.V osobnom, 
ale aj v pracovnom živote kaž-
dého z nás sa vyskytne mno-
ho ľudí. Koľkým ale povieme, 
že je to priateľ? Môžeme mať 
veľa známych, veľa kamará-
tov, ale skutočných priate-
ľov...? Keď nepočítam svojich 
najbližších, tak priateľov mô-
žem spočítať na prstoch jed-
nej ruky. Svoje okolie si človek 
vyberať nemôže. Ale priateľov 
áno. Moji priatelia sú ľudia, 
s ktorými sa nemusím stretá-
vať každý deň a nemusíme si 
ani navzájom posielať želania 
na sviatky. No viem, že keď 
mi bude ťažko, sú tu. Vypoču-
jú ma, podržia a povzbudia. 

Môžem pred 
nimi preja-
viť aj to moje 
horšie ja a viem, že ma neod-
súdia. Poznajú a tolerujú ma, 
a ani ja neodsudzujem ich sla-
bosti. Nakoniec, kto z nás ich 
nemá. Nikdy sme si to nepo-
vedali, ale cítim a dúfam, že 
je to obojstranné, že je medzi 
nami krásne puto priateľstva, 
úcty a tolerancie, ktoré už nič 
v našom živote nenaruší. Sú 
zapísaní hlboko v mojom srdci 
a navždy to tak 
ostane. Som 
vďačná, keď 
mi do života 
vstúpia ľu-
dia inte-
l igentní 
a múdri, 
s kto-
r ý m i 
sa máme 
o čom 

porozprávať 
a máme spo-
ločné názory či 

postoje. Práve z nich sa môžu 
po čase vzájomného spozna-
nia stať priatelia. Je krásne, 
že práve v poslednom období 
sa taký okruh okolo mňa roz-
šíril, a to o ľudí, ktorých som 
poznala, ale nespoznala. Spo-
ločné záujmy, názory a vzá-
jomná dôvera nás spojili. Spo-
znávame sa a verím, že náš 

pekný vzťah sa 
prehupne mož-
no aj do pria-
teľstva. V pria-
teľstve musí 

byť veľa 
pochope-
nia, pria-
telia si 
n e z á -
v i d i a , 

ale práve 
naopak – 

prajú si. Všetci, ktorí máte vo 
svojom okolí človeka, ktorého 
máte radi bezpodmienečne aj 
s jeho slabosťami a je to aj na-
opak, ak si vzájomne skutoč-
ne a úprimne prajete len to 
najlepšie, potom môžete byť 
naozaj šťastní. Pri priateľ-
stve sa nepočíta kvantita, ale 
kvalita. Nemusí ich byť 230 
virtuálnych na Facebooku, 
ale stačí, ak bude aspoň jeden 
skutočný vedľa vás. Nepome-
novala som svojich priateľov, 
ale verím, že keď budú čítať 
tieto riadky, budú cítiť, že je 
to o nich, a aj to je znakom 
priateľstva a našej spolupat-
ričnosti. Ďakujem im, pokiaľ 
môžem. Pokiaľ nie je nesko-
ro... Skúste to aj, vy, skúste 
tak, ako sa spieva v jednej 
piesni: ,,Skús žiť tak ako 
poslednýkrát, miluj tak ako 
poslednýkrát, veď dnes si tu 
možno poslednýkrát...       (id)

Dňa 19.5.2012 sa v Miest-
nom kultúrnom stredisku 
v Slovenskej Ľupči uskutoč-
nil Krajský snem matičiarov 
Banskobystrického kraja. 
Zúčastnili sa ho osobnos-
ti Matice Slovenskej (MS) 
ako predseda krajskej rady 
Dušan Kubinec, predseda 
MS Marián Tkáč, predse-
da dozorného výboru MS 
Jozef Lukáč, riaditeľka ČU 
MS Jaroslava Môcová a tiež 
starosta obce Miroslav Ma-
cák. Snem začal kultúrnym 
programom, o ktorý sa 
postaral DFS Dratvárik zo 
Slovenskej Ľupče a matič-
ný zmiešaný spevácky zbor 
Lipka z Valaskej. Začiatok 
Krajského snemu sa konal 
v slávnostnej atmosfére, 
pretože bolo ocenených 
viacero matičiarov z celého 
kraja za svoju prácu a prí-
nos pre Maticu slovenskú. 

Po odovzdaní cien sa ban-
skobystrickým matičiarom 
prihovoril predseda MS Ma-
rián Tkáč. Potom nasledova-
la pracovná časť, ktorá po-
zostávala zo správy o stave 
a činnosti matičného hnu-
tia v kraji za obdobie rokov 
2009 – 2011, ktorú prednie-
sol predseda Krajskej rady 
Dušan Kubinec. Po prečítaní 
i ostatných správ nasledova-
li voľby členov a predsedu 
krajskej rady. Po spočítaní 
hlasov a vyhodnotení volieb 
sa novým predsedom Kraj-
skej rady Banskobystrické-
ho kraja stal Igor Kovačovič, 
ktorý po diskusii v závere 
snemu poďakoval prítom-
ným za prejavenú dôveru. 
Snem ukončila hymnická 
pieseň ,,Kto za pravdu horí“ 
a s jej odkazom v srdci sa 
matičiari rozišli domov.

Jana Krížová

snem Matice slovenskej 

výroky slávnych Zamyslenie sa...

Priateľstvo v každom veku

Najlepší priateľ je ten,
ktorý vie o Vás všetko,
s ktorým radi trávite každý jeden deň,
a predsa je to krátko.

Ten, ktorý pozná Vaše chyby
a aj napriek tomu Vás má rád,
spoznávate s ním svet a jeho farby,
videl Vás už plakať aj sa smiať.

Nerozprávate mu, čo ste zažili,
lebo to prežil s Vami.
A neľutujete čas, ktorý ste s ním strávili,
lebo bol vyplnený pochopením, či dôvernými rozhovormi.

S ním nemožné sa stáva možným,
a to možno aj keď neviete,
že to budú chvíle, ktoré nezažijete s každým,
len s najlepším priateľom na svete.

Ja som mala najlepšieho priateľa tiež,
bol to chlapec so srdiečkom na správnom mieste.
Veľmi rýchlo však odišiel preč,
ale čaká nás na spoločnej, večnej ceste.

On vedel o všetkých mojich chybách,
veď poznali sme sa už takmer od škôlky.
Teraz mi však naozaj veľmi chýba,
a preto ďakujem, že existujú spomienky.

Pre Lukyho, pretože spomienky sú krásne, spomienky 
sú nádherné...

Adriána Peťková

HAMZOVÁ, Mária:  
prekonané výčitky

Dve ženy, nie-
koľko osudov, veľa 
sklamaní a neko-
nečná túžba po láske...

Lekárka Klára sa po trp-
kom sklamaní a rozvode 
naplno venuje svojej práci 
a výchove jedinej dcéry. Keď 
stretne Borisa, ktorý po 
smrti svojej ženy sám vycho-
váva svojich dvoch synov, 
konečne prežíva šťastné ob-
dobie. Narazí však na odpor 
svojej dcéry, ktorá nového 
partnera svojej mamy od-
mieta akceptovať... Jediným 
človekom, ktorému sa môže 
Klára vyžalovať, je jej sester-
nica Valentína. Tá tiež nemá 
jednoduchý život. Citové 
vzťahy oboch žien sa rozvíja-
jú paralelne, ale nezávisle od 
seba. Toľko v krátkosti o tej-
to romantickej knihe. Čita-
teľky kníh známej slovenskej 
autorky Márie Hamzovej 
určite veľmi rady siahnu po 
tomto jej dielku a verím, že 
autorku objavia aj ostatné 
milovníčky romantiky a ľud-
ských osudov. 

Obecná kniž- 
nica ponúka Najlepší priateľ
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kaM na víkenD

kam na víkend

Zoo lešná
tomu, kto má radšej 
zvieratká, vrelo odporúčam 
navštíviť fantastickú ZOO 
lešná u našich susedov 
na Morave pri Zlíne. Je to 
najnavštevovanejšie turis-
tické miesto celej Moravy. 
ročne sem zavíta skoro 
pol milióna návštevníkov.

V rámci 15-tich českých 
ZOO patrí Lešnej v náv-
števnosti druhé miesto. 
Je tu 1 233 zvierat a 215 
živočíšnych druhov. Páči 
sa mi, že ZOO je rozdelená 
na Áziu, Austráliu, Južnú 
a Strednú Ameriku a Afri-
ku. Tak si deti ľahšie zapa-
mätajú, odkiaľ ktoré zviera 
pochádza. 

lemury vás okradnú!

Zvieratá sú aj voľne prí-
stupné. Levy sú vonku 
v priestore oddelené vod-
ným kanálom a tenkým 
elektrickým drôtom, a tak 
sa vám zdá, že ste takmer 
medzi nimi. Medzi lemu-
ry nevchádzajte s jedlom 
v ruke, ony totiž kradnú. 
Dokonca som bola sved-
kom, ako si vytiahli trs 

banánov z detského kočíka 
a presne vedeli, kde mamič-
ky túto dobrotu majú v ko-
číku uloženú. Klokany sú vo 
voliére, cez ktorú sa prechá-
dzate drevenými vrátkami 
a ste priamo v kontakte 
s nimi. Pre deti je to, skrát-
ka, zážitok. Nádherná je 
Yucatana plná lian a rastlín. 
Musíte tu prejsť lanovým 

mostíkom a ponad hlavu 
vám lietajú nielen exotické 
vtáčiky, ale aj mini opičky 
– len sa koťuhy schovávajú 
v korunách a sledujú vás 
veľkými kukadlami. Priamo 
v areáli je malebný zámok, 
ktorý slúžil ako letné sídlo. 
Jeho prehliadka je v cene 
vstupenky do ZOO. Zámok  
nie je veľký, takže neunaví 
ani deti. Jeho interiéry sú 
veľmi romantické a krás-
ne. Na opísanie všetkých 
zaujímavostí, prekrásneho 
prostredia a parku, v kto-
rom sa ZOO a zámoček 
nachádzajú, by mi nestačili 
ani celé naše Zvesti. Skrát-
ka, cesta sem stojí za to. My 
sme tu už boli dvakrát a išla 
by som znovu. Ak chcete 
deťom pripraviť nevšedný 
zážitok, zoberte ich práve 
sem.  

Ivona Dobišová

čarokrásna 
drevená 
dedinka
veľmi vhodným a finančne  
nenáročným výletom je 
návšteva Múzea slovenskej 
dediny v Martine, ktoré 
je označené ako Múzeum 
MsD. Značením budete 
sprevádzaní a privedie vás 
na parkovisko. O tomto 
hodnotnom a zaujímavom 
skanzene som kedysi ani 
netušila. úplne náhodou 
sme sa sem dostali asi 
pred štyrmi rokmi.

Múzeum slovenskej de-
diny je najväčšou národo-
pisnou expozíciou v príro-
de na Slovensku.

Objekty z Oravy, Kysúc 
– Podjavorníkov, Turca 
a Liptova sú obrazom tra-
dičného ľudového bývania 
a spôsobu života z obdobia 
druhej polovice 19. a prvej 
polovice 20.storočia. V jeho 
areáli sa na ploche 15,5 ha 
nachádza 143 objektov. 
Časť z nich je interiérovo 
zariadená a sprístupnená 
návštevníkom. Sú to roľ-
nícke usadlosti s obytnými 

a hospodárskymi stavbami, 
solitéry technických, spo-
ločenských a sakrálnych 
stavieb.

romantika pri petrolejke 

Konajú sa tu rôzne te-
matické a kultúrne akcie. 
Múzeum leží v lone príro-
dy a je veľmi príjemným 
miestom oddychu. Môžete 
si posedieť a občerstviť sa 
v krčme z Oravskej Polhory 

alebo len tak, niekde medzi 
domčekmi na tráve užiť 
si čarokrásne prostredie, 
kde zovšadiaľ dýcha histó-
ria našich starých rodičov 
a predkov. Na pamiatku 
si môžete kúpiť suveníry, 
pohľadnice, odborné pub-
likácie a ľudovo-umelecké 
výrobky v špecializovanej 
predajni. Veľmi zaujíma-
vou ponukou pre ohlásené 
skupiny (min. 20 účast-
níkov, týždeň pred termí-

nom) je možnosť pobytu 
v areáli MSD v popoludňaj-
ších a večerných hodinách. 
Súčasťou tejto netradičnej 
prehliadky pri romantic-
kom osvetlení petrolejovou 
lampou je aj ochutnávka 
špecialít slovenskej kuchy-
ne, posedenie pri ľudovej 
hudbe a ukážky tradičnej 
remeselnej výroby. Pri 
návšteve je možné vyu-
žiť aj kultúrne poukazy.      

(id)

Lemury v tunajšej ZOO kradnú

Nádherné domčeky dotvárajú neopakovateľnú atmosféru

pranostiky
Ľudové úslovia založe-
né na pozorovaní a ži-
votných skúsenostiach, 
obsahujúce najčastejšie 
predpoveď počasia, 
úrody a iných prírod-
ných udalostí.

Jar

Na jar za voz dažďa, za 
hrsť blata.

Jún

Keď prší na Víta, šváb-
ka bude zhnitá.

čo pripravuje 
Mc kľúčik
Mc kľúčik v sloven-
skej Ľupči organizuje 
v termíne od 9. – 13. 7. 
2012 denný tábor pre 
deti i. stupňa ZŠ. v čase 
od 8.00 – 16.00 hod. 
bude pre deti pripravený 
bohatý program, súťaže, 
hry a výlety do okolia. 

V cene 45 eur bude za-
hrnutá desiata, teplý obed, 
olovrant, táborové tričko 
a materiál na aktivity. Zá-
väzne sa môžete prihlásiť 
najneskôr do 15. 6. 2012. 
Počet miest je obmedzený, 
tak neváhajte. Tešíme sa 
na deti, ktoré chcú s nami 
navštíviť fantazijnú krajinu 
zvanú Narnia a zažiť prí-
beh plný dobrodružstiev. 
Bližšie informácie o tábore 
vám poskytnú osobne, e-
mailom alebo telefonicky:
n Monika Čunderlíková 
 monikacund@gmail.com 
 tel.:0915 278676, 
n Denisa Dulová 
 denisa.dulova@azet.sk  
 tel.:0907 418093
n Marcela Pokorná 
 pokorna.marcela@azet.sk
 tel.: 0915 345707

keďže začína leto, čas rodinných, ale aj školských výletov a, samozrejme, o mesiac sú 
sladké prázdniny, dovolím si upriamiť vašu pozornosť na výlety vhodné pre rodičov 
s deťmi a možno dať aj tip pre našich učiteľov pri plánovaní školských výletov. 

spoznaj krásy 
Slovenska
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„Milá moja rodinka, 
v máji príde hodinka, keď 
sa s Vami stretnúť chcem, 
povedať Vám ďakujem... 
Príďte prosím vo štvrtok 
10. mája do kultúrneho 
domu, o pol štvrtej budem 
tam, kvietoček Vám z lásky 
dám.. Vaše dieťa“, znelo po-
zvanie, ktoré dostali rodiny 
od svojich detičiek z mater-
skej školy. A keďže sa milé 
pozvanie ťažko odmieta, 
kultúrny dom zaplnili ma-
mičky, ocinkovia, starí rodi-
čia, tety aj strýkovia. Vystú-
penie otvorili príhovormi 
riaditeľka Anna Sojaková 

a poslanec Jozef Polievka. 
Všetci však boli zvedaví, 
kedy už konečne vykročí 
na javisko aj ten ich malý 
nezbedník či princeznička. 
Prví sa potešili príbuzní 
detí z najmladšej triedy – 
„mravčekovia“ im zarecito-
vali, zatancovali i zaspievali. 
Trieda „srdiečok“ si pripra-
vila krátky tanček v kroji 
aj divadielko „O medovní-
kovom domčeku“. „Včiel-
ky“ mali pripravené pásmo 
básničiek, tanec i pieseň. 
Trieda „lienok“ potešila 
návštevníkov okrem básne 
poučným divadielkom „Ako 

sa vrabčiak vo svete čarovné 
slovíčka naučil“. Predškoláci 
z triedy „vrabčekov“ pre-
kvapili svojím folklórnym 
tancom v ľudovom kroji 
a až dvoma divadielkami 
„O Snehulienke“ a „O troch 
prasiatkach“. Na otázku „Čo 
všetko deťom k šťastiu tre-
ba?“ odpovedali deti spoloč-

nou záverečnou piesňou, za 
ktorú si vyslúžili od publika 
najväčší potlesk. A tak, ako 
sa sľúbilo na začiatku v po-
zvánke, detičky obdarovali 
svoje mamy kvietkom z lá-
sky. A že boli vo vystúpe-
niach aj nejaké chybičky? 
Pravdaže. Veď tie sú na de-
ťoch tie najmilšie.       (MŠ)

priestOr pre ŠkOly

Deň matiekDarovanie 
krvi v obci

Základná škola Sama 
Cambela, Materské cen-
trum Kľúčik a Slovenský 
Červený kríž v Slovenskej 
Ľupči organizovali v máji 
bezpríspevkové darovanie 
krvi. Napriek tomu, že dob-
rovoľných darcov bolo len 
18, členovia mobilnej trans-
fúznej stanice z Roosevel-
tovej nemocnice v Banskej 
Bystrici boli spokojní najmä 
s účasťou prvodarcov. Z cel-
kového počtu darovalo krv 
15 obyvateľov obce, býva-
lí žiaci ZŠ aj zamestnanci 
školy. Všetkým dobrovoľ-
níkom zo srdca ďakujeme 
a veríme, že sa opäť niekedy 
stretneme, aby sme týmto 
hrdinským činom nezištne 
pomohli ľuďom, ktorí to 
budú potrebovať.    M. Bacík

v piatok 4. 5. 2012 orga-
nizovala Základná škola 
Sama cambela v Slovenskej 
Ľupči v spolupráci s Do-
mom Matice slovenskej 
v banskej bystrici tanečnú 
súťaž pod názvom Dance 
stars. išlo o prvý ročník 
súťažnej prehliadky v ta-
nečnej zumbe a disco tan-
coch, ktorá nadviazala na 
desaťročnú tradíciu taneč-
nej súťaže rytmus mladých, 
organizovanej v nemeckej. 

Súťaž bola určená pre žia-
kov základných škôl z Ban-
skobystrického kraja. Naj-
skôr sa divákom – žiakom 
ZŠ Sama Cambela – i od-
bornej porote, ktorú tvorili 
pedagógovia a absolventi 
Konzervatória J. L. Bellu 
v Banskej Bystrici, predsta-
vili súťažiaci vo vekovej ka-
tegórii mladší žiaci a hneď 
po nich starší žiaci v oboch 
tanečných štýloch. Choreo-
grafie, tanečné prevedenie 
i vizáž boli veľmi originálne. 
Každá jedna súťažná cho-
reografia mala svoj príbeh 

a štýl. Do tanečnej súťaže 
sa aktívne zapojili tanečné 
skupiny, pôsobiace pri zá-
kladných a materských ško-
lách v Banskobystrickom 
kraji. Záujem o súťaž pre-
javilo viac ako 100 súťažia-
cich, čo je možné považovať 
za výborný ohlas na súťaž. 
Keďže súťaž bola organi-

zovaná pre deti a s deťmi, 
tak si ju aj samy modero-
vali. Program uvádzali Kika 
Pavlíková a Siso Roštár, de-
viataci zo ZŠ. A ako to už 
býva, vyhrať mohli len tí 
najlepší. Podľa priaznivých 
ohlasov na organizáciu, pre-
vedenie i samotnú tanečnú 
súťaž môžeme konštatovať, 
že započatá tradícia tejto 
krajskej súťažnej prehliadky 
bude pokračovať aj v budúc-
nosti a už teraz sa tešíme na 
jej budúci ročník.

Jana Krížová

Význam mlieka ako do-
konalej potraviny si pripo-
míname každoročne Sveto-
vým dňom mlieka. Aj nám 
záleží na zdravom vývine 
zverených detí, pripravili 
sme máji v MŠ akciu pod 
názvom „syrová hostinka“. 
Učiteľky sa najprv rozprávali 
s detičkami o zdraví, zdravej 
výžive, dôležitosti konzu-
mácie mlieka a mliečnych 
výrobkov. Potom prichysta-
né mliečne výrobky putovali 
na prestreté stoly, ktoré si 
deti spolu s učiteľkami aj 
naaranžovali. Všetci ochut-
návali do sýtosti, veď každý 
kúsok (mäkký údený syr, 
pareničky, korbáčiky, oštie-
pok) bol naj. Veľké ĎAKU-
JEME za sponzorské dary 
patrí „ľupčianskej“ syrárni 
a mliečnej farme uja Jožka 
Hiadlovského.     Kolektív MŠ

Ďalší terezkin
úspech 

Dňa 3. mája 2012 sa Terézia 
Šusteková, žiačka 8. A triedy, 
zúčastnila na Krajskej pre-
hliadke v umeleckom pred-
nese poézie a prózy I. – III. 
kategórie pod názvom SLÁD-
KOVIČOVA RADVAŇ 2012. 
Umiestnila sa na 3. mieste. 
K úspechu Terezke blahoželá-
me a zároveň ju povzbudzu-
jeme k úspešnej reprezentá-
cii školy v prednese ukážok 
v našej ľubozvučnej sloven-
čine aj naďalej.    M. Kramcová

kultúrny 
víkend

V sobotu večer 21. 4. 2012 
som sa zúčastnil na divadel-
nom predstavení Hamlet 
v modernom humornom 
spracovaní, z čoho som mal 
pekný kultúrny zážitok. 
O deň neskôr sa konala 
ďalšia kultúrna akcia – Sláv-
nostná akadémia žiakov ZŠ 
Sama Cambela. V programe 
ma zaujala myšlienka zame-
raná na ekológiu a ochranu 
životného prostredia. Nad-
chli ma fantázia a dobré 
spracovanie tém. Najviac sa 
mi páčili pohybové aktivity 
detí. Obdivujem najmä to, 
že toľko detí a učiteľov veno-
valo v dnešnej dobe čas na-
vyše, aby pre nás pripravili 
takýto program.        M. Mitter

syrová 
hostinka v MŠ

výsledky súťaže
Porota mala veľmi ťažkú úlohu, ale nakoniec sa zhodli 
na menách víťazov:
Kategória Disco – starší žiaci
1. miesto: ZŠ Sama Cambela Slov. Ľupča – Život po smrti
2. miesto: ZŠ Sitnianska Banská Bystrica – Oheň
3. miesto: ZŠ s MŠ Nemecká – Disco girls
4. miesto: Ajka Brezno – Passtels
Kategória Disco – mladší žiaci
1. miesto: ZŠ Sitnianska B. Bystrica – Piráti z Karibiku
2. miesto: ZŠ Sama Cambela Sl. Ľupča – Lienky na návšteve
3. miesto: Ajka Brezno – Piráti z Karibiku
Kategória Tanečná zumba – starší žiaci
1. miesto: ZŠ s MŠ Sládkoviča, Hrochoť – Reprezent Kuba
2. miesto: ZŠ Sama Cambela Slovenská Ľupča – Lentilky
Kategória Tanečná zumba – mladší žiaci
- bez víťaza
Cenu poroty získali:
Daniel Berky – ZŠ s MŠ Sládkoviča, Hrochoť
Lukáš Roštár – ZŠ Sama Cambela Slovenská Ľupča
Ajka Brezno – Passtels
ZŠ Ďumbierska Banská Bystrica – Deti slunce  

tanečná súťaž DANCE
stars

Syrová hostinka v MŠ
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MlaDé talenty

Správna odpoveď zo strany 12 je:                            a) Ľudovít Štúr

čo vieš 
o Slovenskej 
Ľupči?

Na túto otázku sa po-
kúšali čo najlepšie odpo-
vedať žiaci VII. A a VII. 
B, ktorí sa vo štvrtok 24. 
mája 2012 stretli v MKS 
na už tradičnom kvíze - 
Čo vieš o Slovenskej Ľup-
či. Ukázali nielen svoje 
vedomosti o rodnej obci, 
ale aj nápaditosť a fantá-
ziu. Skvelým výkonom na 
javisku predchádzala ná-
ročná príprava, do ktorej 
zapojili aj modernú počí-
tačovú techniku, aby ich 
prezentácia Slovenskej 
Ľupče ako atraktívnej tu-
ristickej destinácie bola 
čo najpútavejšia. V každej 
súťaži môže byť iba jeden 
víťaz a tým sa stala trieda 
7. A.Už teraz sa tešíme na 
to, čím nás prekvapia na 
budúci rok terajší šiestaci.

Vyučujúce regionálnej 
výchovy

Ako sme 
spomínal i 
v minulých 
č í s l a c h ,  
v našej 
škole sme 
začali sepa-

rovať odpad a hliadky z ko-
légia vytvorili Zelenú polí-
ciu a kontrolujú v triedach 
správnosť separácie. Rozší-
rené kolégium , to sú členo-
via Zálesáckeho krúžku, 
ktorý vznikol na škole tento 
školský rok a navštevujú ho 
deti, ktoré majú rady príro-
du a cítia sa v lese ako doma. 
Pomáhajú pri bodovaní 
v triedach. V rámci krúžku 
robia žiaci veľmi zaujímavé 
činnosti ─ stavajú bunkre, 
snežné stavby, robia si luky, 
učia sa stopovať zver a byť 
v lese neviditeľní a iné zau-
jímavé veci... (pozri stránku 
školy ─ krúžky). A nielen 
sa hrajú , ale sú aj užitoční. 
V aprílovej misii sme vyčis-

tili asi kilometer potoka.  
Začali sme kúsok za chatou 
v Lopušinách, kde sme si 
prezuli gumáky, natiah-
li rukavice, zobrali vrecia 
a hor sa naprávať to, čo ne-
podarení, leniví návštevníci 
zabudli v potoku. Brodili 
sme sa, zbierali, sem-tam sa 
nám aj voda nabrala... Ani 
sme neprešli veľa a 4 vrecia 
boli ťažké ─ museli sme ich 
niesť po dvaja. Potom sme 
mali chvíľu oddych, posta-

vili sme si vodnú hrádzu, 
neskôr zase o čosi nižšie 
sme vyrábali vodné mlyny. 
Mokrí, ale spokojní sme sa 
popresúšali, poprezúvali 
a s vrecami s odpadom sme 
sa vybrali na dlhú púť ku 
škole, kde sme vytriedili 
odpad. V májovej misii sme 
zase vyčistili od odpadkov, 
ktoré naplavila voda, kúsok 
lesa pri Hrone, vyhrabali su-
ché lístie a vytvorili pekné 
miesto na opekanie. Naučili 
sme sa robiť ohniská, zapá-
liť ich bez pomoci zápaliek 
a samozrejme aj správne 
uhasiť. Odpad vo vreciach 
sme priniesli bližšie k de-
dine a poprosili tetu Evku 
Gránerovú na obecnom 
úrade o pomoc pri odvoze.  
V budúcnosti chceme určite 
v týchto aktivitách pokračo-
vať, aby sme aj my prispeli 
ku skrášleniu obce a okolia.

Mgr. Dana Haviarová, vedú-
ca krúžku

vyhodnotenie 
„naj“ žiakov

Pozývame vás na sláv-
nostné vyhodnotenie naj-
úspešnejších a najaktív-
nejších žiakov, ktoré bude 
27. júna 2012 o 16.00 hod. 
v Miestnom kultúrnom 
stredisku Slovenská Ľup-
ča. Stalo sa totiž tradíciou 
našej školy, že žiaci s talen-
tom, schopnosťami a zruč-
nosťami, vďaka ktorým 
úspešne reprezentujú školu 
počas školského roka nie-
len v predmetových – vedo-
mostných súťažiach, ale aj 
v oblasti kultúrnej a špor-
tovej či už v školských, re-
gionálnych, krajských, ba 
aj celoslovenských kolách, 
bývajú verejne odmeňova-
ní Rodičovskou radou pri 
ZŠ Sama Cambela. 

(vf)

Okienko Zelenej školy

v májovom čísle Ľupčian-
skych zvestí ste zverejnili 
článok venovaný Mgr. 
petrovi Mosnému. Okrem 
iného v jednej z odpovedí 
reaguje na otázku, ako 
podľa neho Ľupčania vní-
majú hrad. Mladých tam 
vraj nevidí chodiť, nevidí 
ich záujem o kláštor alebo 
históriu obce. nemôžeme 
s jeho tvrdením súhlasiť.

Na vyučovaní v rámci 
regionálnej výchovy sme 
so žiakmi ôsmeho roční-
ka navštívili Kláštorisko, 
ku ktorému sme dostali aj 
odborný výklad. Spoločne 

sme navštívili pamätné ta-
bule v obci. Ku každej z nich 
mali žiaci pripravenú krát-
ku informáciu o význam-
nom rodákovi, ktorého 
sa týkala. Naše putovanie 
nám v ten deň spestrila aj 
pani Janka Balážová, ktorá 
nás upozornila na budo-
vu pri železničnej stanici 
– dielo architekta Emila 
Beluša – a ktorá s nami 
ochotne spolupracuje pri 
organizovaní návštev star-
ších obyvateľov obce. Na-
vštevujeme obuvnícke mú-
zeum v dome remesiel, kde 
sa oboznamujeme s histó-
riou remeselníckej výroby. 

Každoročne organizujeme 
kvíz Čo vieš o Slovenskej 
Ľupči, ktorý sa dotýka tak 
histórie ako aj prítomnosti 
či prírodných zaujímavostí 
našej obce i jej okolia. Žia-
ci druhého stupňa chodia 
na exkurzie na Ľupčiansky 
hrad, o ktorom robia aj 
zaujímavé projekty. Hrad 
navštevujeme aj počas kon-
certov gajdošov z celého 
sveta. Každoročne sa zapá-
jame do súťaže v prednese 
povestí pod názvom Šalian-
sky Maťko a pri výbere uká-
žok sú v centre záujmu na-
šich žiakov predovšetkým 
povesti o Slovenskej Ľupči, 

ktoré veľmi dobre poznajú. 
Spomenuli sme len nie-
koľko aktivít, do ktorých 
sa zapájajú alebo ich orga-
nizujú práve mladí ľudia, 
žiaci našej základnej školy, 
spolu s pedagógmi v rámci 
hodín dejepisu a regionál-
nej výchovy, a tak si vytvá-
rajú vzťah nielen k histórii, 
ale aj k svojej obci. 

Vyučujúce regionálnej 
výchovy

Žiaci a história obce

úspešné 
speváčky

Koncom mája sa v Hron-
seku konala krajská pre-
hliadka v speve ľudových 
piesní ,,Hronsecká lipová 
ratolesť", kde naše dve no-
minované dievčatá z DFS 
Dratvárik obsadili dve pek-
né miesta. Laura Fodorová 
2. miesto a Karin Bartková 
3. miesto. Srdečne im všetci 
blahoželáme, že takto re-
prezentujú DFS, a tým aj 
Slovenskú Ľupču.     (md)

cena je doma
Detský folklórny festi-

val v Kokave nad Rimavi-
cou, ktorý sa konal začiat-
kom mája, privítal deti zo 
všetkých regiónov. Bola to 
prehliadka nielen sólistov 
a skupín, no aj inštrumen-
talistov. Naše dievčatá opäť 
zabodovali a doniesli do-
mov cenu s názvom ,,Zla-
té a strieborné pásmo", 
a to v speve skupinovom 
aj sólovom. Dievčatám 
– Laure, Táničke, Viktor-
ke, Mime a Zuzke veľmi 
pekne ďakujeme.        (md)
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Body a sklamanie z pre-
hry nám však nik nevráti. 
Chlapci boli rozhodnutí pre-
rušiť sériu remíz a prehier 
už v najbližšom zápase.

19. kolo, OŠk lutila  
29. 4. 2012 

Zápas vyznel z našej 
strany dosť nervózne, ale 
mohlo sa pod to podpísať 
aj úsilie našich chlapcov 
konečne naplno zabodo-
vať, čo sa im nakoniec 
podarilo a po výsledku 
2:1 sme si pripísali prvé 3 
domáce body. Výsledok bol 
zo strany SsFZ dodatočne 
kontumovaný (3:0) v pro-
spech nášho klubu za neo-
právnený štart hráča OŠK 
Lutila.

20. kolo, OŠk Hodruša-
Hámre 6. 5. 2012

Naši futbalisti odchádza-
li do Hodruše s predsavza-
tím zisku aspoň jedného 
bodu, a tak chceli potvrdiť 
stúpajúcu formu. U súpera 
sme odohrali veľmi dobrý 
zápas, a keď nás podržal aj 
brankár Žlkovan, uštedrili 
sme súperovi prehru 2:0.

21. kolo, MFk Detva  
13. 5. 2012

Dlho očakávaný zápas bol 
konečne tu. Nazvali sme ho 
„Zápas pravdy“. Chceli sme 
dokázať, že my vyhrávame 
nad súperom výlučne fé-
rovým spôsobom. Preto aj 
prístup zo strany hráčov, 

trénera a celého vedenia 
klubu na tento zápas bol 
veľmi zodpovedný. Naše 
družstvo od začiatku stret-
nutia ukazovalo, kto je pá-
nom na ihrisku, a ani raz 
nepripustilo možnosť stra-
ty bodov. Nakoniec výsle-
dok 5:2 hovorí za všetko. 
Treba poďakovať ešte raz 
hráčom za predvedený vý-
kon, vedeniu klubu za prí-
pravu a organizáciu zápasu 
a Vám fanúšikom za krásnu 
futbalovú atmosféru.

22. kolo, OFk 1950 prie-
chod 20. 5. 2012

Výborné výkony nášho 
družstva v predchádzajú-
cich kolách dávali nádej na 
dobrý výsledok aj v derby 
zápase v Priechode. Po ná-
vrate zo zahraničia sa do 
zostavy vrátil Martin Ora-
vec, a tým sa naše družstvo 
ďalej výrazne posilnilo. 
Nesklamali sme a z horúcej 
pôdy sme si odviezli 3 body 
za víťazstvo 2:1. Teší nás, že 
náš výkon ocenil aj známy 
tréner domácich p. Zvalo, 
keď osobne poblahoželal 
nášmu trénerovi za vynika-
júcu technicko-taktickú prí-
pravu. Znovu sa potvrdilo, 

lučatínska 11
Milovníkov rýchlych nôh 

pozývame v nedeľu 17. júna 
na 1. ročník Lučatínskej 
11. Štart je o 9.40 hod., keď 
z ihriska TJ Mladosť Luča-
tín vyštartujú žiaci. O 10.00 
hod. sa na trať dlhú 4,8 km 
odhodlá skupina hobby 
bežcov, kde pobežia aj deti 

s rodičmi a o hodinu neskôr 
sa začína hlavný beh. Dĺžka 
tejto trate je 10,75 km. Be-
žať sa bude cez Slovenskú 
Ľupču.                        (ela)

súťaž 
mladých 
požiarnikov

V sobotu 16. júna sa na 
tunajšom ihrisku uskutoč-
ní súťaž Mladých požiarni-
kov. Už od rána budú mladí 
požiarnici súťažiť v rôznych 
disciplínach od prekážko-
vého behu až po požiarny 
útok.                       (lb)

v sobotu 19. 5. sme sa 
zúčastnili na poslednom 
šachovom turnaji talent, 
ktorý sa tradične konal 
v liptovskom Mikuláši. 

Celkovo sme si zasúťažili 
na 8 turnajoch, kde sa pred-
stavilo 154 šachistov nielen 
zo Slovenska, ale aj z Poľska 
a Českej republiky. Z tohto 
počtu bolo 124 chlapcov 
a 30 dievčat. Z našej školy si 
zmerali sily striedavo všetci 
členovia šachového krúžku 
( viac na stránke školy ─ 
krúžky ). Niektorí boli aj na 
všetkých turnajoch. Najlep-
šie sa darilo Jakubovi Vášo-
vi, v celkovom hodnotení 
získal striebro a  Petrovi Vá-

šovi, ktorý vybojoval bronz 
a zaradil sa do TOP 10 celej 
série. Víťazom blahoželáme 
a v budúcom školskom roku 
sa tešíme na nových spolu-

hráčov. Dúfame, že  pribud-
nú aj nejaké šachové dámy 
z radov spolužiačok.

Mgr. Dana Haviarová,
vedúca krúžku

Futbalové spravodajstvo

Šachové úspechy

 
registrácia starších žiakov do vekovej skupiny dorast

Žiadam všetkých hráčov, ktorí v tomto ročníku kon-
čia vekovú skupinu starších žiakov (jedná sa o rok naro-
denia 1997), aby si u trénera alebo priamo na štadióne 
OFK prevzali registračné lístky a tieto vyplnené spolu 
s 1 ks foto – nie staršou ako 1 rok (rozmer 3,5x4,5) – 
odovzdali hospodárovi OFK (p. Ruskovi) alebo v zberni 
TIPOS- NIKÉ, najneskôr do konca mája 2012 !          (lb)

28.4.2012 MFK Kremnica  :  OFK Slov. Ľupča   9:1 (1:6)
 5.5.2012 OFK Slov. Ľupča  :  FK Hliník n/Hronom  6:7 (11:1)
12.5.2012 Sitno Ban. Štiavnica  :  OFK Slov. Ľupča 7:0 (3:2)
20.5.2012 OFK Slov. Ľupča  :  OTJ Hont. Nemce 6:3 (17:0)
27.5.2012 OFK Slov. Ľupča  :  FK 34 Brusno 1:5 (1:2)

že keď máme stabilizovanú 
zostavu a podáme optimál-
ny výkon, sme schopní po-
raziť ktorékoľvek družstvo 
v našej lige doma aj vonku. 

23.kolo, sokol repište  
27. 5. 2012

V predposlednom do-
mácom zápase sezóny sme 
si chceli definitívne poistiť 
postavenie v tabuľke, a tým 
aj účasť v 5. lige. Proti veľmi 
snaživému súperovi sme sa 
ťažko presadzovali a nebyť 
fatálnej chyby hosťujúceho 
brankára v úvode zápasu, 
ktovie, ako by stretnutie 

dopadlo. Nakoniec sme ale 
vyhrali 2:1 a náš predzápa-
sový cieľ bol splnený.

iii. liga sk.“c“ 
starší a mladší žiaci:

Zdá sa, že s prebiehajú-
cimi Majstrovstvami sveta 
v hokeji sa aj naši chlapci 
gólovo naladili. Škoda len, 
že pri starších žiakoch 
akosi naopak a góly sa sy-
pali viac do našej siete, čo 
veru nie je žiadna sláva. 
Radosť nám robí tradične 
družstvo mladších žiakov 
(výsledky v zátvorke). Po-
súďte sami:  q

krátko by som sa vrátil k zápasu z 18-teho kola v Me-
dzibrode, kde sme boli výrazne poškodení rozhodcami. Ma-
lou útechou nám môže byť fakt, že rozhodcovská komisia 
ssFZ udelila hlavnému rozhodcovi dištanc na 6 zápasov. 


